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Köszöntjük
a fegyveres 
erőket

Szeptember 29-én né
pünk országszerte ünnepli 
fegyveres erőit. A szabad
ságharc első nagy győzel
me bizonyította és ma is 
bizonyítja, hogy az igaz 
ügyért harcolók, a hazáért 
és a szabadságért fegyvert 
ragadok erkölcsi fölénye 
nagyobb erőt jelent a 
számszerinti túlsúlynál, a 
fegyverek jobb minőségé
nél, a katonai fölénynél. A 
pákozdi csatában összeko- 
vácsolódott önálló Magyar 
Népi-Nemzeti Hadsereg fe
lett győzött Világosnál a 
reakció nemzetközi szövet
sége. De az a győzelem 
csak ideiglenes lehetett. 
Egy évszázad múltán a 
felszabadult magyar nép 
új hadserege ismét magas
ra emelte a szabadság- 
harc zászlaját és azóta a 
felszabadító Vörös Hadse
reggel együtt menetel kö
zös történelmi célok felé.

Ma is hisszük és vall
juk, hogy népünk haladó 
hagyományainak, forradal
mi tetteinek örökösei és 
továbbfejlesztői vagyunk. 
Ezért is büszkék vagyunk 
Pákozdra, szeptember 29- 
ére, és ünnepeljük ezt a 
napot mint a fegyveres 
erők napját.

Ezért is köszöntjük 
munkásőr dolgozóinkat, 
akik az igen nehéz gazda
sági munka mellett részt 
vállalnak politikai és tár
sadalmi rendünk fegyveres 
védelmében.

A munkásőrség komoly 
szerepet tölt be a fegyve
res erők rendszerében. Fel
adatai napról napra bo
nyolultabbak és komolyab
bak lesznek. Párhuzamo
san nőnek a követelmé
nyek a termeléssel és gaz
dálkodással szemben is. 
Eddigi tapasztalatok alap
ján biztosak lehetünk, 
hogy munkásőreink meg
állják majd helyüket mind
két területen.

Köszöntjük polgári fegy
veres őreinket, akik fegy
verrel a kézben végzik 
napi munkájukat.

Megelégedéssel gondo
lunk azon dolgozóinkra, 
akik szintén társadalmi 
munkában veszik ki részü
ket az MIISZ-en belül a 
honvédelmi nevelésből, 
vagy mint önkéntes rendő
rök részt vesznek belső ren
dünk őrzésében. Köszö
net jár polgári védelmi 
szervezetünk tagjainak, 
akik nem kis munkával 
készülnek feladataik ellátá
sára.

Szeretettel és hálával 
köszöntjük tehát azon dol
gozóinkat, akik valamely 
fegyveres testület tagja
ként kiveszik részüket bel
ső rendünk, békés alkotó
munkánk őrzéséből, védel
méből.

Csóti Imre

Bányavállalatok együttműködése a karbantartásban

----------------------------------- , * -----------------------------------nGépipari Tudományos Egyesület pécsi szer
vezetének bányagépész szakosztálya, valamint 
tatabányai szervezete rendezésében szeptem
ber 11—12-én zajlott vállalatunk balatonfüredi üdü
lőjében a 13. bányagépész tanácskozás, melyen az 

ország bányavállalatainak mintegy száz szakembere 
vett részt.
----------------- * ----------------

A tanácskozást Elekes 
András, a Magyar Szén- bányászati Tröszt vezérigazgató-helyettese nyitotta meg. A megnyitóban hangsúlyozta az eddigi tanácskozások jelentőségét, azt, hogy nem véletlenül került a mostani értekezlet napirendjére a karbantartás, a vállalati kooperáció. Az energiagondok megoldásában meghatározó szerep hárul a bányászatra, jelentőségének növekedésével párhuzamosan nő a gépészeti munka jelentősége is. Közös gondunk az eszköz, amivel termelünk, a holt munka. 11 milliárd forint értékű eszközállományt kell üzemeltetni, karbantartani. Folyamatosan csökken az itthon beszerezhető gépek mennyisége. nő az import. Ez is indokolja a karbantartás, az anyagi és szellemi kapacitás jobb összehangolását.Bevezetőjében külön kiemelte vállalatunkat. Elismeréssel szólt azokról az eredményekről, melyeket a sűrítettlevegős rakodógépek javításának, karban

tartásának megszervezésében elértünk. A VII. ötéves tervben a tipizált gépek jól megszervezett csereállomását kell létre hozni — mondotta befejezésül.A megnyitó után, a másfél napos tanácskozáson tíz előadás hangzott el.
Sheib József, a Tatabá nyai Szénbányák Vállalat gépészmérnöke az együttműködési készség szükségességét hangsúlyozta. Ha ez hiányzik, mondta, akkor a vállalatok rákényszerülnek az igen költséges saját javítókapacitás létrehozására. Az együttműködés kiszélesítésének lehetősége abban rejlik, hogy a vállalatok szabad kapacitásukat átengedjék más vállalatok részére. Előadása végén kifejtette, hogy több személyes találkozásra, üzemlátogatásra lenne szükségük a gépészeti szakembereknek.
Gyenes Miklós, a Nógrádi Szénbányák Vállalattól elmondta, hogy a nemrégiben Lausanneban lezajlott konferencia egyik fő tanulsága az volt, hogy

a nálunk jóval gazdagabb országok is sokkal többet és jobban foglalkoznak az alkatrészek visszamenekí- tésével.Vállalatunkat az előadók sorában Bradits László, a Szolgáltató üzem üzemegységvezetője képviselte. Előadásának első részében elmondta, hogy vállalatunk 1976 óta alkalmaz sorozatszerű javítást, s a tapasztalatok igen pozitívak. A rakodógépek javításánál csökkent az egy gépbe szerelt alkatrészek forint értéke, csökkent a felújítási idő. Lehetőség nyílt konstrukciós módosításokra, csökkent a javítás mi-„ati__ kiesett gépek száma.Vállalatunknál lehetőség van kis beruházással kétszeresére emelni a rakodógép' javítási kapacitást, ha más vállalatok eziránt érdeklődést mutatnak.Bányaüzemeinkben kb. 1000 db PR-típusú fúrógép üzemel. Felújításuk az üzemeknél történik, ez azonban csak az elkopott alkatrészek cseréjére korlátozódik. Csehszlovákiában már megoldották ezek központi felújítását, nálunk is volna erre lehetőség más vállalatokkal közösen.Vállalatunknál eddig 200 db PKE-típusú előtoló készült el, egy darab ára 35—38 ezer forint. Nagyobb szériagyártás esetén ez az összeg csökkenthető lenne.

Kovács László vállalatunk gépészeti osztályának ve
zetője a rendező szervek nevében köszönti a ta
nácskozást. (Erb László felvétele)A Szolgáltató üzem központi fúrószárgyártó műhelyt hozott létre, mely a fúrószárak élettartamának 20—25 százalékkal történő meghosszabbodását eredményezte. Az élettartam tovább nőhetne olyan berendezés alkalmazásával, amely a fúrószár teljes hosszában történő hőkezelést megoldaná. Ennek beszerzése azonban csak jóval nagyobb széria előállításához gazdaságos.Vállalatunk tehát több témában is számít más bányavállalatok érdeklődésére.
Machata Béla, a Fejér megyei Bauxitbányák Vállalat villamosmérnöke a IV. sz. bányaüzemi gépparkunkhoz igen hasonló gépek karbantartásáról beszélt. Kihangsúlyozta, hogy e nagyértékű berendezések karbantartása önerőre támaszkodás útján már nem lehet igazán eredményes.
Poltzner Bernát, a Magyar Szénbányászati Tröszt gépészmérnöke az ún. konszignációs raktárak szerepéről beszélt Ezek a vámáru és előjegyzési raktárak tulajdonképpen bizományi raktárak. Az abban levő áruk mindaddig a külföldi cég tulajdonát képezik, amíg azt a magyar partner nem veszi át. Előnye, hogy gyorsan juthatnak áruhoz és utólag egyenlítik ki a tartozást.
Dr. Elek István, a Fi- nomszerelvénygyár gépész- mérnöke a forgalomban levő és új pneumatikus elemek karbantartásáról beszélt.
Kovács Barnabás, a Mátraaljai Szénbányák Vállalattól arról szólt, hogy a magyar bányászatban túlságosan és indokolatlanul sokféle 6 kW-os villamosmotort üzemeltetnek. Hasonló témával foglalkozott előadásában dr. Herendo- 

vics Imre, a Borsodi Szénbányák Vállalattól, ö a maróhengeres jövesztőgé- pek marótárcsáinak egységesítését sürgette.
Sebők László a Közép- dunántúli Szénbányák Vállalat által gyártott EHOR Uni versál—Sb típusú rakodógépet mutatta be, amelyhez egyébként a lánctalpakat a mi öntödénk gyártja.

Az utolsó előadó Dakó 
György volt, a Mátraaljai Szénbányák Vállalat gépészmérnöke, aki a gumihevederek javításának tapasztalatairól beszélt. Nagy ebben a tapasztalatuk, hiszen a vállalat 60 km szalagot üzemeltet.A tanácskozás Mátrai 
Árpád, vállalatunk műsza-

(Foly tatás a 2. oldalon)

Elismerés 
a legjobbaknak

A tűzvédelem terén több 
mint egy évtizedes tevé
kenységük elismeréséül a 
belügyminiszter Hornyák 
Lőrincet, az ÉDÜ főmér
nökét, a tűzvédelmi bizott
ság helyettes vezetőjét a 
Tűzbiztonsági Erem arany 
fokozata, míg Tímár La
jost, az ÉDÜ tűzvédelmi 
felügyelőjét a Tűzbiztonsá
gi Erem bronz fokozata ki
tüntetésben részesítette. A 
kitüntetéseket ünnepélyes 
keretek között Kosteleczky 
Sándor tü. ezredes adta át.

A polgári védelem terén 
kifejtett több évtizedes ki
emelkedő tevékenységük 
elismeréséül a honvédelmi 
miniszter Csekő Józsefet, a 
II. sz. bányaüzem vezető 
könyvelőjét; Farkas Feren
cet, az Anyag- és árufor
galmi főosztály előadóját; 
dr. Hadobás Bélát, az ÉDÜ 
laborvezetőjét; Tündök 
Sándort, az ÉDÜ főtechno
lógusát a Honvédelmi Ér
demérem húszéves fokoza
ta kitüntetésben részesítet
te. Boskovits Elemér, a III. 
sz. bányaüzem szakvezető 
főaknásza; Eltér János, a 
IV. sz. bányaüzem bánya
mérő technikusa és Koszér 
Endre, az ÉDÜ üzemrész 
vezetője a Honvédelmi Ér
demérem 15 éves fokozata 
kitüntetést kapta.

Szabó Béla, a Központ 
rendészeti előadója, Takács 
Tibor, a Szolgáltató üzem 
személyzeti vezetője és Tú
ri László, a II. sz. bánya
üzem főaknásza a Honvé
delmi Érdemérem 10 éves 
fokozata kitüntetésben ré
szesült.

Bányagépészek
tanácskozásaBalatonfüreden .fó
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Sokezer óra társadalmi munkával és vállalatunk jelentős anyagi támogatásával elkészült a Baranya megyei Munkásőrség kisva- szari lőtere. Az ünnepélyes átadásra szeptember 12-én került sor. A megye egyik legkorszerűbb lőterét túlnyomó részt az ÉDÜ szocialista brigádjai tervezték és építették.Az ünnepélyes átadáson jelen volt Barta Gyula, a munkásőrség országos parancsnokának anyagi helyettese; Megyaszai József megyei munkásőrparancs- nok, Rózsahegyi István, a megyei párt- és tömegszervezeti osztály vezetője, Tóka Jenő vezérigazgató, a Baranya megyei és a Pécs városi munkásőrség tisztségviselői, vállalatunk pártvezetői és a lőtér építésében részt vett szocialista brigádok képviselői.
Rossz nem lehet, csak jó, 
vagy még jobb

IV. sz. bányaüzemben nagyszabású átszervezésre kerül sor. Sokan holmi üzemi baj gyors orvoslását látják ebben. Nos, erről nincs szó, csupán a biztonságosabb jövőt így látja hosszú távon megoldhatónak az üzem vezetése.
— Az október elején 

életbe lépő üzemi átszer
vezésre miért kerül sor? — kérdeztük Horváth Kál
mán főmérnököt.— A nagyobb teljesítményű fúrókalapácsok, fúróállványok, önjáró rakodó-szállítógépek és fúrókocsik üzemeltetése lehetővé, sőt szükségessé teszi' a munkahelyek centralizálását. Az ehhez szükséges nagyobb létszámú csapatok megszervezését, melyek bányász, lakatos, egyéb kiszolgáló és fúrós szak munkásokból állnak, megnehezítette a több termelőkörle- tes szervezési forma.— A kisebb létszámú termelési egységek érdekeltségi szintje nem tette
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Lőtéravatás Kisvaszaron
A meghívottaknak Vass István, a Baranya megyei Munkásőrség helyettes parancsnoka mutatta be az objektumot. Elmondta, hogy a hatvanas években — bár ezt a területet már akkor is lőtérnek használták — itt szinte semmi nem volt. Nemhogy melegedő, de még fedett hely, sőt ivóvíz sem. A célokat kézzel mozgatták.Ma már 49 cél buktató berendezést használnak és korszerű irányítótorony segíti a lövészetek lebonyolítását. A kőépületben van a tágas tanterem, amely ebédlőül is szolgál. A műhelyek, fürdők és a jól felszerelt konyha is itt található. A korszerű irányítótorony egyidejűleg há

lehetővé a szükséges átcsoportosításokat azokra a terülétekre, melyek a művelésben soron következnek, vagy olyan fejtésekbe, melyek nagyobb termelékenységet biztosítanak. A produktív dolgozók létszámának csökkenése is indokolja a szélesebb körű, magasabb szintű üzemi- és munkaszervezést, mely jobban biztosítja a munkaerővel való gazdálkodás hatékonyságát.— A drágább, nagyobb teljesítményű gépek száma sem teszi lehetővé a körletek egyenlő gépparkkal való ellátását. A gépeket a szükségletnek megfelelően a bánya azon területein kell üzemeltetni, ahol a feltételek biztosítottak a jó hatásfokú üzemeltetésükre. Más területekre való áthelyezésükkor a kiképzett kezelő és karbantartó személyzetnek is követnie kell a gépeket, mely mozgásnak kerékkötője egy szűkebb körlet-; érdek.— Mindezek a tényezők tették szükségessé a magasabb szintű, nagyobb döntési joggal rendelkező termelő részlegek megvalósítását a körletekre tagozódó termelő egységekkel szemben.
— Mit jelent az átszer

vezés és kik fogják irányí
tani a termelő részlegeket?— A két termelő részleg élén a főbányamesterek
Bányagépészek tanácskozása Balatonfüreden
(Folytatás az 1. oldalról)ki vezérigazgató-helyettesének zárszavával ért véget. A zárszóban elsősorban azt emelte ki, hogy van szemléleti változás az együttműködési készség terén. Ez azonban önmagában kevés. Ki kell alakítani a cseregépes javítási rendszert, ehhez biztosítani kell a megfelelő fejlesztési alapot, tartalékgépeket és alkatrészeket. A válla- toknak úgy kell gondol

rom féle lőgyakorlat levezetésére alkalmas. Pisztolygéppisztoly- és golyószóró- illetve géppuskalövészetet tarthatnak egyidőben 19 fő számára.A bemutatót köveitő ünnepi vacsorán Megyaszai József megyei munkásőr- parancsnok köszönetét mondott vállalatunk gazdasági, társadalmi vezetésének és szocialista brigádjainknak a lőtér fejlesztéséhez nyújtott jelentős anyagi támogatásért és odaadó lelkes munkájukért.Barta Gyula pohárköszöntőjében arról szólt, hogy a mai nehéz gazdasági helyzetben különösen jelentős az a támogatás amit egy-egy bázisvállalat és lelkes kollektívája nyújt.

állnak, kiknek helyettesei bányamesteri címmel rendelkeznek. Ök irányítják a területükhöz tartozó bányamező termelését, gazdálkodnak a rájuk bízott termelőerőkkel. Döntést hoznak termelési, művelési, bérezési és munkaerőgazdálkodási kérdésekben.— Tevékenységüket segítik a beosztott geológusok, geofizikusok, bányamérők, technológusok, robbantásvezetők és normások. Termelési vonalon döntéseik végrehajtói a főaknászok. Minden szintnek van egy főaknásza, akik a munkahelyek ellenőrzését és irányítását az aknászaikon keresztül hajtják végre, illetve önmaguk is gyakorolják. A két termelő részleg munkáját összefogja, harmonizálja és irányítja a főmérnök alá rendelt termelési főmérnök helyettes.
— Mit jelent a párt és 

tömegszervezetek terén 
ezen összevonás? — kérdeztük Honfi Lajos üzemi párttitkárt.— A gazdasági átszervezés szükségessé teszi, hogy ennek megfelelően a párt- alapszervezetek összevonása is megtörténjen. Jelenleg ezen a területen négy pártalapszervezet működik— amikor e sorok íródtak— s az összevonást követően a két termelő egység felépítéséhez igazodva két pártalapszervezetet hozunk létre.— Az eddigi körletekre épülő politikai és társadalmi szervezetek kisebb létszámmal, széttagolva működtek, míg most az új szervezési formában egységesebb irányítást kívánunk megvalósítani.— A különböző kisebb
kodniuk, hogy ha három gépre van pénzük, akkor vegyenek csak kettőt, s a fennmaradó összegből biztosítsák a javítás, karbantartás feltételeit. Igen fontos követelmény a tipizálás megvalósítása. Ennek a célnak alá kell rendelni a szűk vállalati érdeket, a felügyeleti szerveknek akár bizonyos kényszerítő intézkedésektől sem szabad visszariadniuk. A típusok kialakítására az élet is

Sári Ferenc, Pécs város munkásőrparancsnoka köszönetét mondott mindazoknak, akik Bimbó József vezetésével éveken át önzetlen lelkes munkával építették a lőteret. Az ő munkájuk eredménye az, hogy egy-egy század lőgyakorlatát ma már másfél-két óra alatt lebonyolíthatják. Ez néhány éve még 6—8 órát vett igénybe. Nem mindegy az, hogy a munkásőrök, akik szabadidejüket áldozzák harc- készültségük fejlesztésére, mennyi időt töltenek távol családjuktól. Az új lőtér nagy segítséget nyújt számukra nagy és nemes feladatuk ellátásához, a haza védelméhez. Nógrádi Gábor

csoportérdekek, melyek akadályozói voltak gazdasági feladataink végrehajtásában, most ebben az új formában már közelebb kerülnek egymáshoz.
— Miként változik meg 

az üzem nyolc pártalap- 
szervezete, ezek irányító 
munkája, s általában mi 
változik a társadalmi szer
vezetekben?— Ezzel az összevonással egyidőben megszüntetjük az V-ös pártalapszervezetet, mely a fejlesztési részleg területén működött, s az irodai pártalapszerve- zethez csatoljuk. így a nyolc alapszervezetet október elsejével öt alapszervezetté vonjuk össze. Az eddigi ötfős vezetőség helyett a megnövekedett pártalapszerezetek feladata és létszáma miatt hétfős vezetőséget hozunk létre.— Az átszervezéssel megnő a pártalapszerveze- tek irányító munkája, de ugyancsak megnő a két gazdasági egység össztevé- kenységének munkája is. A KISZ-alapszervezetek átszervezése a pártalapszer- vezetekéhez hasonlóan történik. A szakszervezetek vonatkozásában megmarad a négy főbizalmi, de gazdasági egységenként egy- egy lesz a párt, a gazdasági vezetés és a KISZ partnere.— Legfontosabbként azt emelhetem ki az összevonással kapcsolatban, hogy ezentúl nem lehet rossz és jó termelő egység csak jó és jobb. Hiszen az egyik rossz munkája, már az egész üzem termelési feladatainak teljesítését veszélyezteti — mondotta végezetül a pártbizottság titkára. Veress Tamás
kényszeríti a vállalatokat. Ha pl. vállalatunk kifejleszti a PR típusú kalapácsok javítását, akkor más vállalat csak akkor szerezhet be más típusút, ha a szervízhálózatot is megszervezi, ez pedig nagy anyagi áldozattal jár.Befejezésül kívánta, hogy a tanácskozás jelentsen előbbrelépést a nálunk még kevéssé fejlett, korszerű bányagép-karbantartásban. Kablár János

Megtartotta 
XXII. kongresszusát 
a Bányaipari Dolgozók 
SzakszervezeteSzeptember 27—28-án 250 küldött és 110 meghívott részvételével Budapesten ülésezett a BDSZ XXII. kongresszusa. Vállalatunk szakszervezeti tagságát 
Bogronics Zoltán lakatos (ÉDÜ), Földényi Tibor kör- letvezötő (II. sz. bányaüzem), Hancsicsák Gábor vájár (IV. sz. bányaüzem), 
Kovács István pb-titkár, 
Lantos Pál lakatos (Szolgáltató üzem), Lendvai 
Gellért szb-titkár (IV. sz. bányaüzem), Neubauer Jó
zsef SZMT vez. titkár, 
Pintér Zoltán vájár (III. sz. bányaüzem), Rácz Gyu
la szb-titkár, Tóka Jenő vezérigazgató és Tündök 
Sándorne laboráns (Kísérleti kutatási és automatizálási üzem) mint küldöttek, Cserna Sándor vájár <11. sz. bányaüzem), Kiss 
Árpád vájár (II. sz. bányaüzem) és Srenk Attila, a KISZ-bizottság titkára mint meghívottak képviselték.A kongresszus megvitatta a központi vezetőség jelentését a XXI. kongresszus óta végzett munkáról. A jelentés részletesen foglalkozott szakszervezetünk termelést, gazdálkodást segítő tevékenységével. Megállapította, hogy a vállalatoknál folyó tervezést a szakszervezeti bizottságok operatíven segítették, menet közben ellenőrizték. A vállalatok belső irányítási rendszerében erősödtek a demokratikus elemek, javult a tájékoztatás, a véleménycsere, a termelés, a gazdálkodás kérdéseiről. A szak- szervezeti panaszügyintézésnél jelentős állomás volt a jogsegélyszolgálat létrehozása, mely ágazatunk területén 204 üzemnél évente átlagosan 8000 ügyben nyújt segítséget.A jelentés megállapította, hogy a szocialista munkaverseny az elmúlt esztendőkben is jelentősen elősegítette a vállalati tervek megvalósítását. A különböző versenyformák közül a legnépszerűbb és legnagyobb hatású a szocialista bnigádmozgalom. Az elmúlt évben a szocialista címet elnyert 4374 brigádban csaknem 66 ezer bányaipari dolgozó tevékenykedett. Segítőkészségük, áldozatvállalásuk mindenkor megnyilvánult a termelési és társadalmi problémák, feladatok megoldásában. Az újítómozgalom területén bizonyos visszaesést állapít meg a jelentés.Vállalatunk gazdasági munkáját így értékeli a központi vezetőség: „A Me
cseki Ércbányászati Válla
lat termelési és export elő
irányzatát az egyre csök
kenő létszám mellett a 
tervnek megfelelően ered
ményesen teljesítette. A 
műszaki színvonal emelése 
érdekében jelentős felada
tokat oldott meg' a szint- 
omlasztásos tömegtermelési 
mód kifejlesztésében, a

mélybányászattal együtt
járó kőzetmechanikai mé
rések rendszerében, a por
koncentráció csökkentésé
ben, valamint a feldolgozás 
egyes területein.”A dolgozóle jövedelme, élet- és munkakörülményei az V. ötéves terv időszakában tovább javultak. A BDSZ ezt állandóan vizsgálta. A törekvés az volt, hogy a bányászatban elért keresetek kifejezzék azt a különbséget, amely más iparágak dolgozóihoz képest a bányászok nehezebb, veszélyesebb, nagyobb megterheléssel és felelősséggel járó munkájával arányban áll, a növekedési ütem azonban kissé elmaradt az állami ipar átlagától.Az iparág dolgozóinak lakásgondjai bár mérséklődtek, ennek ellenére a nyilvántartott lakásigénylők száma 1979-ben is meghaladta a hatezret.A munkavédelem fejlesztése a beszámolási időszakban szakszervezetünk egyik legfontosabb érdek- védelmi feladatát képezte. A bányászati kutatás-fejlesztés fontossága a nehezülő bányászati körülmények miatt nő. A növekvő feladatok a rendelkezésre álló anyagi alapok bővítését szükségessé teszik — állapítja meg a beszámoló.A társadalombiztosítási és egészségügyi ellátás tervszerűen fejlődött. Elismeréssel szól a jelentés arról, hogy vállalatunknál balneo-fizioterápiás kezelés feltételeit hozták létre.A beszámoló harmadik része az agitációs, propaganda, kulturális és testnevelési tevékenységet foglalja össze. A nevelőmunka jól alkalmazkodott a követelményekhez és egyre jobban az össz-szakszerve- zeti tevékenység részévé vált. Nem szabad leszűkíteni a nevelést az oktatási és kulturális munka területére — hívja fel a figyelmet a beszámoló. A művelődési intézmények eszközellátottsága, korszerűsége sok kívánnivalót hagy maga után, de néhány nagyvállalat, így a mienk is elismerést kapott a beszámolóban a közelmúltban végrehajtott korszerűsítésért.A jelentés befejezésül szakszervezetünk nemzetközi munkájával, szervezeti életével és gazdálkodásával foglalkozik.A Bányaipari Dolgozók Szakszervezetének XXII. kongresszusa megállapította, hogy szakszervezetünk vezető testületéinek és aktivistáinak nagy része van abban, hogy a bányaipar dolgozói az irántuk támasztott elvárásoknak több évtizedes tradícióikhoz híven eleget tettek. Ezzel jelentősen hozzájárultak a népgazdaság, az ország fejlődéséhez, a szocialista építőmunka feladatainak megoldásához. Kablár János
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Felvételünkön Szabó László, a 36-os csapat vájára az kodógéppel dolgozik

ét torzonborz, állatbőrbe öltözött ősember püfölte a vésőt a barlang mélyén. Aztán egyszerre, mint az eszelősök, szerszámaikat eldobálva elrohantak. A következő pillanatban egy óriási reflektorokkal kivilágított, két félelmetes csápját fenyegetően előremeresztő gépmonstrum tetején csücsülve tűntek fel. Elégedetten vigyorogtak annak láttán, hogy a fúrócsápok lenyűgöző erővelhatoltak a sziklafalba.

A TORO 100-tól a GHH-i

Bemutatjuk a Táncsics Mihály szocialista brigádot

E képsorokat több mint két éve vetítették a IV. sz. bányaüzemben a 16-os és a 9-es csapatnak, mintegy bevezetőül a finn TAMROCK hidraulikus bányagépeket gyártó cég reklámfilmjeként, abból az alkalomból, hogy megérkezett az üzembe a Dieselmotor hajtású MINIMATIC fúrókocsi és két darab TORO 100-as rakodógép. Akkor a fenti sorokat lapunkban közöltük és azt.is, hogy a 8500 kilogramm súlyú rakodógép 5,65 méter hosszúságú és 1,80 méter szélessége ellenére köny- nyen mozog a szűk és kanyargós vágatokban. Sőt képes a mintegy 23 fokos lejtőn is felkapaszkodni. Kanalával az emelési magasságtól függően, 3—7 tonna emelőerőt képes kifejteni.A számok önmagukért beszélnek, de kérdés, ez e a valóság. Erre kerestük a választ a IV. sz. bányaüzemben, továbbá arra, hogy általában milyenek az önjáró technikáról a tapasztalatok. Mindezeken túl a továbblépés lehetőségeiről is érdeklődtünk:
Horváth Kálmán főmérnök: — A teljes hatodik szint feltárását az önjáró gépekre terveztük úgy, hogy vasútfektetésre ne kerüljön sor. A feltárást a tervek szerint meg is kezdtük, s aztán lassan a rakodógépekkel elkezdődtek a bajok. Az az igazság, hogy a gépek konstrukciós hibásak a mi viszonyainkhoz képest. Nem bírják a magas hőmérsékletet. Igaz, ezt hamar felismertük, s Póthűtőket szereltünk a gépekre. Azóta biztonságosabbak.
Ércbányász: — Szándékosan mondott biztonságosabbat, s eszerint megbízhatónak nem nevezhetők?
Kenesei Barnabás gépész művezető: — Nem azért veszem át a szót, mert a Póthűtők felszerelése az én ötletem. Tény, hogy így biztonságosabb. Megbízhatónak azért nem nevezhetők, mert most a hidrauli

kus motor kopásmértéke elérte azt a szintet, hogy ki kellene cserélni. Az is igazság, hogy a bányabeli körülményeink olyanok, hogy a gépek fokozott mértékben használódtak el. Fontos alkatrészeket kellett menet közben pótolnunk, s sokszor nehezítette munkánkat az is, hogy a garanciális idő alatt nem nyúlhattunk a géphez.— Amikor azonban a gépekkel semmi baj nem volt, kétszer olyan teljesítményt értünk el, mint a hagyományos fúrókocsival történő vágathajtáson. Tehát az eddigi üzemeltetés azt bizonyítja, hogy a továbbiakban is az önjáró berendezések irányában kell fejlesztenünk. De nem a TORO 100 típussal.
Ércbányász: — A TORO 100-as berendezés tehát meghalt számunkra. De van-e olyan gép, amely megbízhatóan üzemel majd a mi viszonyaink között?
Horváth Kálmán: — Azok a GHH berendezések, melyeket a vállalat megrendelt nem tartalmazzák azokat a konstrukciós hibákat, mint a TORO 100- as. Nem mentségül, de e gépek gyártásával már a finn cég le is állt. A vállalat és üzemünk műszaki szakemberei hosszasan mérlegelték, hogy a TORO 200-as gépet vagy a nyugatnémet GHH gépet vásárolják-e meg? Mindkét gép paraméterei kifogástalanok a mi viszonyainkhoz, s amiért mégis az NSZK gép mellett döntöttek, az részben azzal is magyarázható, hogy a Bauxitbánya Vállalat is ilyen gépeket rendelt. Így viszont a gyártó cég konszignációs raktárt hoz létre, s ez megkönnyíti majd az alkatrész beszerzését. A GHH gépekről annyit, hogy a 60 C fokos környezetben is garantáltan működnek.
Ércbányász: — A TORO 100-as sorsa mi lesz?
Kenesei Barnabás: —Az új gépek állnak majd be a TORO-k helyére, s végzik a hatos szinti feltárást.

LB 500/2200-as kőzetra- Csöndör László felvétele

A régi gépek viszont az újak munkáját segítik. Egyikből szervizkocsit alakítunk ki, míg a másikból önjáró fúrókocsit. A szervizkocsi feladata lesz a fémtámok, robbanóanyagos ládák, és számtalan más anyag szállítása. Ilyen céllal különben már dolgozik lent egy Multicar szervizkocsi.
Ércbányász: — Az önjáró technika alkalmazása a TORO és a majdani GHH berendezésekkel ki is merül?
Kenesei Barnabás: — A fejtésekben LB 125/1000 típusú önjáró sűrítettlevegős rakodógépet üzemeltetünk már fél éve távirányítással, s igen jó tapasztalatokkal. Az LB 500/2200- ast is a Nagy Zsigmond vezette 36-os csapat használja teljes megelégedéssel.
Horváth Kálmán: — Tervünk, s célunk is, hogy az új technikával mindig előrébb lépjünk. Jelenleg rendelés alatt van a Szovjetunióból PT—4. típusú önjáró kőzetrakodógép és az NDK-ból LB 125/1000 típusú gép — fejezte be a válaszadást a főmérnök.Veress Tamás

Bővülő együttműködés vállalatunk 
és a Mecseki Szénbányák vállalata közöttA közelmúltban írták alá a két nagy baranyai bányavállalat gépészeti és villamos szakszolgálatainak vezetői azt az együttműködési szerződést, amely az immár három éve fennálló és e vállalatok közös érdekeit már eddig is jól szolgáló szocialista együttműködési szerződés bővítését szolgálja.Az új dokumentum alapját képezi a gyártás, gépjavítás, öntödei tevékenység, üzemvitel, energiagazdálkodás és műszaki fejlesztés, biztonságtechnikai valamint az oktatás és továbbképzés terén gyakorlati tevékenységet biztosító szakcsoportok munkájának, melyek a két vállalat szakembereiből közösen alakulnak.A szerződés a gépészeti

és villamos szakszolgálatok munkájának szinte teljes körét érinti. A két nagy- vállalat közösen használ a jövőben speciális célgépeket, megszervezi a közös fúrószárgyártást. Kidolgozzák a cseregépes rakodógép-javítás egységesítésének feltételeit, a fúrógépek korszerű javítását ösz- szevonják. Megszervezik az együttműködést a fúrókocsik nagyjavításában.A mély aknák üzemeltetésével kapcsolatos feladatok közös megoldását szorgalmazzák.Energiagazdálkodás terén a veszteségfeltárás módszereinek, eszközeinek, az eljárások fejlesztésének egyeztetése szerepel a szerződésben.

A jövőben nagyobb gondot fordít a két vállalat a közös fejlesztési területek kijelölésére, a végrehajtásra, az éves tervek egyeztetésére.A bánya és külszín gépészeti és villamos munkák biztonságának fokozásában javul az együttműködés.A két vállalat a szakemberképzés és továbbképzés érdekében közösen rendez szakmai tanfolyamokat, tapasztalatcsere-látogatásokat.Az „Együttműködési szerződés” végrehajtását rendszeresen figyelemmel kísérik a kijelölt szakemberek, a tapasztalatokat értékelik, s a jövő év végén javaslatot tesznek új szerződés megkötésére.Kablár János

Évek óta az élvonalban
Amikor az Ércdúsító üzem portáján érdeklődöm, hogy merre van az 1-es üzemegység, az egyik portás néni készséggel vállalkozik, hogy oda-I vezet. A fürdőépület bejáratánál magas kék köpe- I nyes férfivel találkozunk.— Fábián elvtárs, ez a fiatalember magát keresi — mondja a néni.A férfi arca felvidul.— Újfelvételes ugye?Aztán tisztázzuk, hogy az Ércbányásztól jöttem és a Táncsics Mihály szocialista brigádról akarok írni.— Raportról jövök — magyarázza Fábián Lajos üzemegységvezető — és épp arról volt szó, hogy milyen súlyos létszámhiánnyal küzdünk. Sajnos így van ez az egész üzemben.Az emeleti irodában csatlakozik hozzánk Bender Tibor mechanikus. Ö amolyan tiszteletbeli brigádtag, a Táncsics Mihály szocialista brigád gazdasági felelőse.— Itt az ércelőkészítőben — csakúgy mint bárhol, ahol folyamatos a termelés — különösen fontos a karbantartók munkája — mondja az üzemegységvezető. — A Táncsics Mihály szocialista brigád végzi nálunk a tmk-munkákat, a felújítást, a középjavításokat.— Úgy tudom az ÉDÜ

Munkában a Táncsics Mihály szocialista brigád néhány tagja a műhely udvarán. Keller Gábor felvétele

rekonstrukciójának első szakaszán túl vannak már. Mikor kezdődött és meddig tart ez a munka?— A rekonstrukciót nálunk a Táncsics brigád végzi — mondja Bender Tibor mechanikus. — Ezeket a munkálatokat tavaly kezdtük. Először meg kellett teremteni a C épületben a négyes frakció leválasztását és át kellett alakítani válogató gépeinket, négycsatornássá. A tervezési munkák túlnyomó részét és a kivitelezést a Táncsics brigád végezte. Munkájukhoz jelentős segítséget kaptak a IV. sz. üzemegységtől. A rekonstrukció ezen szakaszával január másodikára végeztünk. A második ütemben 10 darab Rassz típusú válogató gépet kellett üzembe állítahi. A brigád szeptember 30 helyett június 16-ra felszerelte valameny- nyit. A munkálatok harmadik lépcsőjében, a jövő év folyamán kerül sor az oldalledobófejes válogató gépek rekonstrukciójára.

— Hány fős a brigád és milyen munkarendben dolgoznak?— Most negyvenhármán vannak. Két műszakban dolgoznak, azt az egy-két embert leszámítva, akik éjszakai ügyeletet adnak. Egyébként, ha jól tudom a brigád 1963-ban alakult. Kezdetben huszonketten voltak és tavaly csatlakozott hozzájuk a Bánki Do- nát szocialista brigád. Sajnos most nincs itt a brigádvezető, Nagy Zsombor, mert délutános, de megnézhetjük a brigádnaplókat, abban minden adatot megtalál.A mechanikus nagy kö- teg könyvvel tér vissza, amelyek a brigád 17 éves történetét tárják elénk. Ezekben örökítettek meg minden olyan eseményt, amely a kollektíva életének jelentős mozzanata. A brigádnaplók között egy plakettet találok, rajta ez áll: Vállalat kiváló brigádja.— Ezt a címet 1973-ban kapta a Táncsics Mihály szocialista brigád — mondja Bender Tibor.— Milyen szervezésben dolgozik a brigád?— Három csoportban. Van egy központi műhelyük, ahol az előkészítő csoport a karbantartási munkákhoz szükséges alkatrészeket gyártja és újítja fel. A másik két csoport

az, amely a karbantartást végzi. Nagy szükség van arra, hogy olyan lelkiismeretesen és precízen dolgozzanak, mint ahogy azt nálunk kell, hiszen a folyamatos üzemmód nem tűr sok leállást.— Mielőtt a bányaüzemeknél bevezették a két szabad szombatot, hetente hat karbantartó műszakjuk volt. Ilyenkor minden gép áll és az összes karbantartási munkát el kell végezni. Ma már viszont csak három műszakot állhatnak a gépek. Pénteken és szombaton tehát úgy kell elvégezniük a munkájukat, hogy a következő héten a technológiai folyamatban semmi hiba ne legyen.A Táncsics Mihály szocialista brigád nem vélet- és ami az azonos ércton- jobb kollektívája. Munkájukkal jelentős részt vállalnak abból a felajánlásból, amelyet a vállalat tett és ami az azonos érctonnából a több fém kinyerését tartalmazza.Nógdrádi Gábor
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IA II. sz. bányaüzem gé- 
• pészeti dolgozóit felhábo

rította a II.-III. sz. bánya
üzem közötti útszakasz javítá
sának módja.Az észrevételre Horváth
Tamás, a Közúti Igazgatóság pécsi üzemmérnökség vezetője válaszolt.— A nevezett útszakaszon burkolatjavítást és állagmegóvást végeztünk az országban elfogadott és elterjedt módszerrel, amit akkor alkalmazunk, ha nem húzunk új burkolatréteget az úttestre. A technológiából adódik, hogy a bitumen emulzióra szórt zúzott követ nem hengereljük, hanem azt a rajta közlekedő járművek tapossák be. Valóban kellemetlen, hogy a frissen felszórt zúzott követ a kerekek felverik, de néhány nap után — az időjárástól és a közlekedésitől függően — a fel- verődés megszűnik és egy kissé érdes, csúszást gátló burkolat képződik.
2A III. sz. bányaüzem dol-

• gozól kifogásolják, hogy a 
nyári melegben a védőcso
magba tett étel megolvadt, el- 
színezödött volt. Javasoljak, 
hogy ha nem elég a konyha 
hűtőkapacitása, növeljék, hogy 
mindig hűtött étel kerüljön a 
csomagba.A javaslatra Kaufmann 
Pál, az üzem munkásellátási előadója válaszolt.— A konyha hűtőkapacitása megfelelő és elég. Az étkezde vezetője megígérte, hogy a jövőben nagyobb gondot fordítanak arra, hogy ne kerüljön a csomagba olvadt, elszíne- ződött étel. A jövőben nagymértékben javít a helyzeten, hogy a KÖJÁL a következőkkel bővítette a védőcsomagba felhasználható ételeket: csemege sertéssült, fokhagymás sertéssült, gyulai kolbásszal töltött sertéssült, sült csirkecomb és mell, sült pulykamell, főtt lángolt kolbász, füstölt főtt sertéscomb, füstölt főtt sertéskaraj, ízes (lekváros) táska, búrkifli, diós és mákos pozsonyi kifli, kakaós csiga, diőscsiga, tepertőspogá- csa és briós. A bővített választék azt jelenti, hogy az időszakoknak megfelelően lehet csomagolni az ételeket.
■5 A II. és III. sz. bányaüzem 

dolgozói a munkaverseny 
eredményéhez viszonyítva ke
veslik a Kiváló dolgozó ki
tüntetés adományozását.Az észrevételre Rácz Gyu
la, a vszb titkára válaszolt.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából

2-án 16 órakor: Szocialista 
brigád klub (Kísérleti kutatási 
és automatizálási üzem) Ba
rangolás a múltban. Előadó 
Kovács Valéria régész.

2-án és 9-én 1G órakor: Mun
kásakadémia. Válsággócok és 
kiutak. Kína-lzrael-Afganisz- 
tán—Pakisztán—Irán. Előadó dr. 
Iglól Zoltán.

13-án 16,30 órakor: Aggtelek 
barlangjai a kutató szemével. 
Dr. Jakucs László egyetemi 
tanár (JATE Szeged) előadása 
a színházteremben.

15-én 18 órakor: Magányosok 
klubja. Az Infarktus és meg
előzése. Orvosegészségügyi elő
adás.
Ságvári filmklub

7-én 17 órakor Beat-Pop— 
Rock a filmvásznon Ezek a 
fiatalok címmel.
Hétfő esték a Ságváriban

6-án 17 órakor- a Stúdió Ga
lériában: Toll helyett képpel. 
Salamon Gyula újságíró fény

— Az érvényben levő rendelet alapján éves szinten a vállalat ossz dolgozóinak 3 százaléka részesülhet Kiváló dolgozó kitüntetésben, ami az üzemekre is vonatkozik. A múlt évben teljes egészében kihasználtuk a keretet és minden bizonnyal az év végéig most is kihasználjuk. Ezen túlmenően a munkaversenyben jó eredményt elérő dolgozók anyagi és erkölcsi elismerése sokrétű. Ehhez tartozik a vezérigazgatói dicséret, amiben nyolc hónap alatt 172 fő részesült. A II. üzemnél 26, a III. üzemnél pedig 30 dolgozó. De ide tartoznak az üzemvezetői dicséretek és a különböző pénzjutalmak is. A kitüntetések és jutalmak odaítélésében az üzemek vezetősége az üzemi demokrácia fórumaival egyetértésben dönt.
A A IV. sz. bányaüzem dol- 
“• gozól kifogásolják, hogy a 
szabadságolási időszakban nem 
biztosították a rendszeres 
üzemorvosi rendelést.Erre Bimbó József, szociális igazgató válaszolt.— A korlátozott üzemorvosi létszám miatt a szabadságok alatt az üzem- egészségügy a teljes értékű helyettesítést nem tud-, ja megoldani, de a heti 2—3 óra helyettesítést biztosítja.
p Az ércdúsító üzem dolgo- 

zói a következőket kérik:
1. Balatonmárián a jövő nya
ralási szezonra teremtsenek 
jobb lehetőségeket a kempin
gezésre. 2. Balatonfüreden cse
réljék ki a rossz tévéket, old
ják meg a ruhaszárítás lehe
tőségét és pótolják a hiányos 
sportfelszereléseket.A kérdésekre Bimbó József szociális igazgató válaszolt.— A balatonmáriai kempingezést a KÖJÁL korlátozta, mert a nagyobb létszámú kempingezésnek az a feltétele, hogy a létszámnak megfelelő tisztálkodó helyiségek és W. C. legyen. Ezek építésének engedélyezését pedig a hatóságok fellebbezés után is elutasították. A problémát úgy próbáljuk megoldani, hogy tárgyaltunk a Fővárosi Víz- és Csatorna Művek vezetőivel konténeres higiéniai helyiségek kölcsönzéséről.A balatonfüredi igényeket a jövő évi tervek elkészítésénél figyelembe vesszük.
képes tudósítása a Körös-men
ti árvízről.

6-án és 7-én 19 órakor Ör
kény István: Pisti a vérziva
tarban. A Pécsi Nyitott Szín
pad előadásai. Belépődíj: 20
forint.

13-án 19 órakor: Kamara-
hangverseny. Beethoven, Dan- 
zi, Skrjabin és Sztravinszkij 
műveiből. Közreműködnek: 
Bocsi Szabolcs, Bodó Árpád, 
Csanyi Béla, Farkas Zelmira, 
Horváth Csaba, Horváth Győ
ző, Marksz Péter, piacsek 
László, Rozgonyi Klára, Tol
nai Gábor és Zseni Nándor. 
Vezényel: Jobbágy Valér. Be
lépődíj : 10 forint.
Ságvári Filmszínház

I- én: Apokalipszis most I-H, 
amerikai film.

4-5-én: Leszámolás a kocs
mában, szovjet film, 1. elő
adás. Ki beszél itt szerelem
ről, magyar film, 2-3. előadás.

8-án: Futárszolgálat, szovjet 
film, 1. előadás. Joseph And
rews, angol film, 2-3. előadás.

II- 12-én: Mentolos ital, fran
cia film, l. előadás. Az autó
stoppos, csehszlovák film, 2-3. 
előadás.

15-én: Negyedik fázis, ame
rikai film.

Az előadások 4-6-8 órakor 
kezdődnek. Vasárnap matiné 
délelőtt 10 órakor: (1. előadás).

Hat előadást kér a II. sz. bányaüzem

Együttműködési szerződés
a pécsi színházzal

A Pécsi Nemzeti Színház és a MÉV II. sz. bányaüzeme egész évadra szóló együttműködési szerződést írt alá a bányásznapi ünnepségsorozat keretében.Az együttműködési szerződés értelmében a II. sz. bányaüzem munkásközössége hat előadást kér a Nemzeti Színház 1930/81-es műsorából. Megtekintik majd Kálmán Imre: Mari- ca gróf nő-j ét, Madách Imre: Az ember tragédiáját, Agatha Christie: Tíz kicsi néger-ét, Kellér D.—Horváth J.—Szenes Iván: A szabin nők elrablását, egy balett-estet és Illyés Gyula műveiből az üzem dől-
Színházi előzetes

Idén is októberben indul a pécsi színházi évad. A Pécsi Nemzeti Színház négy új bemutatóval várja a színházkedvelőket.Október 4-én a Kamara- színházban lesz a bemutatója Agatha Christie: Tíz kicsi néger című bűnügyi játékának. Bizonyára sokan olvasták a világhírű regényt, amelyből film is készült. Színpadon azonban most láthatja először a pécsi közönség Katona Ferenc rendezésében. A főszereplők Vallai Péter és' Füsti Molnár Éva.Október 11-én lesz a bemutatója Lengyel Menyhért: Tájfun c. színművének. Lengyel Menyhértnek ezt a darabját 1908-ban vitték először színre. A szerző, aki kor- és eszmetársa volt Ady Endrének és Bródy Sándornak látnoki drámát írt. Negyed századdal Hitler hatalomra jutása előtt megírta a fasizmus lélektanának költői vízióját. A színmű főhőse a császári Japán egy fanatikus, mindenre elszánt kémcsoportjának vezetője. A darab Berlinben játszódik. A főhős a szerelem útján jutel a fanatikus, már-már fasiszta gondolkodásmódtól a humanizmusig. A végig izgalmas kémtörténet főszerepét Győry Emil érdemes művész játsza. További szereplők: Gyöngy össy Katalin, Vajek Róbert, Bregyán Péter és Csikós Gábor. Rendező: Nógrádi Róbert.Egy nappal később, október 12-én lesz a premierje a nagyszínházban Kálmán Imre: Marica grófnő című operettjének. A műfaj kedvelői három szereplőgárda között válogathatnak. A címszerepben Bókái Mária, Cseh Mária és Pusztaszeri Emilia. Mester

gozóinak gyermekei részére egy mesemontázst, Ber- gengóciai történetek címmel.Az előadásokat követően a színház társalgójában a művészek és a közönség értékelő beszélgetést tartanak a látottakról. Ezen túl az év folyamán egy alkalommal munkás—művész találkozót tartanak.A Nemzeti Színház művészei közül Vári Éva, Uh- rik Dóra, Győry Emil, Mar- czis Demeter tiszteletbeli szocialista brigádtagságot vállalt.A színház művészei társadalmi munkában vállalták, hogy egy-egy üzemi

István és Kozma Pál mellett láthatjuk a máris népszerű Harmath Albertét, N. Szabó Sándort, Péter Gizit és Faludy Lászlót is. Az előadást Kanter László rendezi.Roscsin; Olga című színművét október 18-án láthatja először a pécsi közönség. Az előadás magyar- országi bemutató. Rendezője: Galina Volcsek, a moszkvai Szovremennyik színház világhírű főrendezője.Roscsin színműve napjainkban játszódik, s azt a kérdést boncolgatja, hogy
Beat, pop, rock 
a filmvásznonEzzel a címmel indít sorozatot a Ságvári filmszínház október 7-én. Február végéig minden második kedden délután öt órakor szeretettel várják a műfaj kedvelőit. Az Omega klub javaslatára indított tíz előadásból álló sorozatban olyan filmeket vetítenek,

Hogy ki vagy mi ez a csaló? Nem más, mint az a szerkenytyű, amely a buszon elfogadja ugyan a viteldíjat, csak éppen nem hajlandó érte jegyet adni. Hiába a vele való veszekedés, nemegyszer a tett- legességig fajuló magatartás, mely más esetben a garázdaság vétségének vagy bűnének tényét kimeríti, s ha emberrel történik a Btk. vonatkozó paragrafusai szerint nem marad el a büntetőjogi felelősségre vonás.Ha ember követi el a „vásárló” megkárosítását, szabálysértést követ el s komoly pénzbüntetést fizethet. Az ilyennek néha

rendezvény ünnepi hangulatának emelése érdekében rövid, alkalomhoz illő műsorral készülnek. A bányásznap alkalmából örömmel hallgatták már a II. sz. bányaüzem dolgozói a stúdióból az alkalomra készített hangfelvételt, valamint az ünnepségen Győry Emil és Tomanek Gábor közreműködését.Az együttműködési szerződésben rögzítettek többszintű munkás—művész találkozók, melyek egymás életének, munkájának megismerésén túl a munkásművelődést és egyetemes műveltségünk folytonos gyarapítását szolgálják.Kukái András

az önzetlen jócselekedetek, a másokon való segítőkészség hogyan válik szinte elviselhetetlen teherré a jótevő számára, az önzetlen segítséget nem ismerő környezet „jóindulatából”.Galina Volcsek játékmestere — csakúgy mint két évvel ezelőtti vendég- szereplésekor — Mihail Ali-Husszein. A főbb szerepekben Leviczky Klára, Vitai András, Vári Éva, Sólyom Kati, ifj. Kőmíves Sándor és Bárány Frigyes. A darabot a Kamaraszínházban láthatjuk majd.

mint az Ezek a fiatalok, a Szép lányok ne sírjatok, a Régi idők rockzenéje, vagy az Eper és vér. A minden bizonnyal nagy érdeklődést keltő filmeket az Omega klub tagjainak vetítik, de a fennmaradó mintegy 120 helyre szeretettel várják az érdeklődőket.
A csalóútilaput is kötnek a talpára. Ezt a dobozt azonban nem lehet felelősségre vonni a „kedves utas” megkárosításáért. De a vádlóból nemegyszer csaknem vádlott lesz, ha a szigorú ellenőr nem akarja elhinni a szerkentyű csalásának tényét, s ilyenkor tanúk sokaságát kell felsorakoztatni, ha azok időközben le nem szálltak.Mert néha rafinált ez a csaló. Ugyanis egyik utasnak ad jegyet, a másiknak nem. így aztán zárlatkor többlete lesz. Ám pl. a

„Vadat 
és halat, 
s mi jó 
falat...”

Általában minden kezem 
ügyébe kerülő írást elolvasok. 
Még az ételrecepteket is, me
lyeket napi és képes hetilap
jaink közölnek, nem is szólva 
a vastag szakácskönyvekről. 
Ilyenkor nagyokat nyelek, 
egyúttal felszalad a vérnyo
másom. Nem azért, mintha 
horgász vagy vadász lennék. 
Ennek oka inkább az, hogy 
— bár halat néha lehet vásá
rolni — vadat egyáltalán nem 
árusítanak.

Vadász ismerősöm is vagy 
egy évvel ezelőtt ígérte, hogy 
majd küld egy fácánt. Ami
kor legutóbb találkoztam vele 
kérdezte is, hogy jó volt-e a 
fácánpecsenye? Mondtam ne
ki, hogy nem is láttam. Mire 
ő azt mondta huncutkás mo
sollyal, hogy még a múlt ősz
szel küldött egyet, hogy ke
ressen fel. A pontos címet is 
megadta neki.

No, félre a tréfával. Ügy 
állunk a hallal és a vaddal, 
mint egyes iparcikkekkel. A 
vadakról, halakról olvasunk s 
halljuk, hogy az egészséges 
táplálkozáshoz hozzátartozik a 
változatosság, aztán még néha 
azt is szemünkre vetik, hogy 
húsfogyasztásunknak milyen 
kis részét teszik ki az említet
tek.

Néha lehet olvasni halász- 
csárdákról, vadásztanyákról s 
ha felkeressük, legjobb eset
ben birka- vagy pacalpörkölt 
a kínálat, nem kis mentege- 
telőzéssel, hogy éppen most 
nem szállított a vállalat. De 
egy héttel előtte is ez volt a 
válasz, s egy hét, vagy hónap 
múlva is. Ügy vagyunk ezzel 
is, mint a vásárokkal. Ott is 
nagyon sok szép új terméket 
lehet látni, szívesen is vásá
rolná a közönség, csak éppen 
nem gyártják s nem árusítja 
a kereskedelem.

Valamiképpen ez nem jól 
van. Egy ekkora város, mint 
Pécs, igazán megérdemelne 
egy vadhús-boltot. Még akkor 
is, ha csak néha lehetne ben
ne vadat kapni, mint a hal
boltokban halat. Vagy az 
utóbbiak fenntartásának sincs 
sok értelme? Mert hát min
denki nem lehet sem horgász, 
sem vadász.

így legalább illúzió volna, 
mint a horgászoknak, hátha 
akad néha valami a horogra, 
akarom mondani puskavég he
lyett a szatyorba. Még ha kis
sé „vad” áron is!

Kiss József

postaj vagy a banki tisztviselő addig nem hagyhatja el munkahelyét, amíg a hiány vagy a többlet okát meg nem állapítja vagy- meg nem állapítják. Ezenkívül nem marad el a felelősségre vonás sem.A napokban tanúja voltam egy ilyen csalási kísérletnek s csak vagy háromszori horogütés után volt hajlandó jegyet adni ez az automaltának becézett csaló. Az is igaz, hogy utána a horogütést adó ugyancsak tapogatta boksz- kesztyű nélküli öklét, fogait csikorgatva, szikrázó szemekkel. Kiss József
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Hasznos kezdeményezés

Bánya- 
vágat 
a külszínen

A Bányásznapi Randevú egyik leglátogatottabb színhelye az István téren megépített bányavágat volt. Több mint tízezer ember kereste fel azon az egy napon, hogy ízelítőt kapjon a bányászok életéből. A nagy érdeklődésre való tekintettel a két bányavállalat úgy döntött, hogy egy héttel meghosszabbítja a nyitvatartást.*A Mecseki Szénbányák Vállalat és a Mecseki Érc- bányászati Vállalat által közösen épített bányavágat célja az volt, hogy a bányászok családtagjai, a város lakossága megismerje a bányaművelést, az itt dolgozók munkakörülményeit, szociális ellátottságát. Valamint az, hogy népszerűsítse a fiatalok körében a bányamunkát, szemléltesse a magas műszaki fejlettséget.A kiállítás fele-fele részben mutatta be a szén- és ércbányászatot. A belépők először a szénbánya múltjából kaptak ízelítőt, megtekinthették a muzeális értékű régi eszközöket. Az ősi csákányok, balták mellett ott sorakoztak a ma használatos korszerű gépek, melyek egyre jobban könnyítik a fizikai munkát.Vállalatunk értékes műszerek, színes fotók, és makettek segítségével mutatta be a bányaművelést.Az egy hétig nyitvatartó kiállítás gyors mérlege 45— 50 ezer látogató. Eljöttek az óvodák, iskolák, az Idegenforgalmi Hivatal is szervezett a turisták részére látogatást, mindez azt mutatta, hogy ez a kezdeményezés hasznos és célszerű volt.

A legjobb barát a könyv!
AIV. sz. bányaüzem könyvterjesztő tevékenységérőlA könyvterjesztésnek ré- is meg kell küzdenie. Egye- gi hagyományai vannak sek azt állítják, hogy a üzemünkben. Azzá] a cél- könyvesboltok korszerű hálál szerveztük meg, hogy lózata és bő árukínálata a könyv minél több mun- mellett az üzemi könyv- kásember kezébe kerüljön, terjesztésnek nincs nagy gyarapítsa tudását, formál- jövője. Ez a felfogás tarja világnézetét és igényt talmaz bizonyos igazságo- ébresszen az önművelődés- kát, de egy dologról meg- re. feledkezik, mégpedig arról,Az üzemi könyvterjesz- hogy az üzemi könyvter- tők egyrészt a Kossuth jesztők közvetlen kapcsola- Könyvkladó, másrészt a tót teremtenek a munká- Művelt Nép Könyvterjesztő sokkal, a dolgozók való- Vállalat kiadványait tér- Sággal „belebotlanak” a jesztik egyre eredménye- könyvekbe. így szintesebben. Fizetési napokon spontán lehetőség nyílik ^ikTsedéssT ^"adássa^’kT- megszokott látvány a ki- először az ösztönös, majd rakott könyvkínálat. A az egyre tudatosabb néze- polcok körül válogató dől- getésre, válogatásra és vá- gozók elégedetten távoz- sárlásra. Mindezt bizonyít- nak, mivel az esetek több- ja, hogy üzemünkben éven- ségében megtalálják a ke- te közel 300 ember vásáresett művet, és a fizetési rol könyvet közel 200 000 feltételek is kedvezőek. Le- forint értékben, hét részletre is könyvet A jövőben is folytatni kivásárolni, a tartozást tét- vánjuk a könyvterjesztés szés szerinti részletekben jói bevált gyakorlatát. Az a naptári év végéig kell üzemi könyvterjesztést ko- rendezni. moly politikai munkánakörvendetes dolog, hogy tekintjük, s közvetlenül egyre növekszik az érdek- kapcsolódik pártunk közlődéi a politikai kiadvá- művelődési határozatainak nyok iránt. Az 1980-as esz- végrehajtásához.tendő egyik fontos feladatául jelöltük meg a XII. kongresszus anyagának terjesztését. Ezt a feladatot a a pártbizottság, a KISZ- bizottság és a szakszervezeti bizottság karöltve támogatja. Jó kapcsolatot alakítottunk ki a Kossuth Könyvkiadó pécsi kirendeltségével, így a legújabb kiadványok záros határidőn belül eljutnak hozzánk.A Művelt Nép Könyv- terjesztő Vállalat kiadványainak terjesztését Ricza Ottó János és Csizmeg’ József látják el, közmegelégedéssel. Ha a keresett könyv hiányzik vagy kevés példányszámban jelent meg, a könyvterjesztők készségesen megrendelik. A dolgozók körében a magasabb művészi értéket képviselő művek iránt fokozódik az érdeklődés.A könyvpiacon jelentkező problémák sajnos nálunk is éreztetik hatásukat. A hiányok elsősorban művészeti albumok és sport témájú könyvek terén jelentkeznek, amiket igyekszünk kiküszöbölni.Az üzemi könyvterjesztésnek számos előítélettel

Karászi János

Vájár-
vetélkedő

Az elmúlt évekhez hasonló
an az idén is megrendezésre 
kerülő vájárvetélkedő ígérke
zik a jövő hónap legrango
sabb eseményének.

Már hónapokkal ezelőtt meg
kezdődött az előkészítés — a 
lebonyolítással, szervezéssel 
kapcsolatos kérdések, felada
tok megvitatása. Kialakult a 
menetrend, melyről Juhász 
Alajos, a MÉV KISZ-bizottság 
FMKT vezetője tájékoztat 
bennünket.

— Az üzemi vetélkedőket ok
tóber 8-ig kell lebonyolítani. 
A vállalati gyakorlati döntőt 
a III. sz. bányaüzemben tart
juk október 16-án, míg más
nap, 17-én a Központ tanács
termében az elméleti felké-
szültségükről tesznek tanúbi
zonyságot a versenyzők.

A vállalati döntőbe üzemen
ként a legjobb 6 versenyző 
jut. A gyakorlati versenyre a 
sorsolás a helyszínen lesz, a 
versenyzők jelenlétében. Szak-
vezető vájárok a III. sz. bá
nyaüzem versenyzői. Hat, kö
zel azonos típusú munkahely 
áll majd a versenyzők rendel
kezésére, hogy gyakorlati fel- 
készültségüket bebizonyítsák. 
Pontozás az elvégzett teljesít
mény alapján lesz. Az elmé
leti vetélkedőn 7 feladatot kell 
majd megoldani, ebből 4 szak
mai, 3 politikai jellegű.

A felkészülés céljából válla
lati szinten kiadtuk a verseny
zőknek, hogy miből kell ké
szülni, sőt vannak olyan jel
legű feladatok is, ahol a kér
dések egyértelműen adottak 
(politikai, gazdasági).

Most már a versenyzőkön

szüljenek e nemes versengés
re.

A vetélkedő szervezője a 
MÉV KISZ-bizottság, a III, sz. 
bányaüzem és a MÉV szerve
zési osztálya.

A díjazásról: az 1.-2.-3. he
lyezett a vállalat vezérigazga
tójának különdíját, a KISZ-bi- 
zottság díját és az üzemveze
tői díjat kapja. Lehetőség van 
még a Szakma Ifjú Mestere 
kitüntető jelvény és a Kiváló 
Ifjú Vájár cím odaítélésére is. 
Reméljük, hogy a vetélkedő 
mind üzemi, mind vállalati 
szinten magas színvonalú lesz, 
eléri célját, és mint minden 
vetélkedő után a magasabb 
színtű ismeretanyag az elkö
vetkező időszak munkavégzé
sét elősegíti.

Herr József

Folytatják a PMSC újmecsekaljai sporttelepének felújítását. Vállalatunk KISZ- liataljai közel 300 óra társadalmi munkával segítették a keleti lelátó építését. Képünkön az ÉDÜ kiszesei munka közben. Keller Gábor felvétele

Ismét vendégül látta az ÉDÜ társadalmi és gazdasági vezetősége nyugdíjas dolgozóit. Képünkön Simon János, az üzem szakszervezeti bizottságának titkára virágcsokorral köszönti az „öregek” nőtagjait.
Jutalom 
a jó munkáértTársadalmi viszonyaink fokozatos fejlesztésében nagy szerepet kap a fiatalság, a KISZ.A KISZ IX. kongresszusa kijelölte a magyar ifjúságnak a tennivalóit, s jelszavában tömörítette is azt: „Forradalmi feladatunk és történelmi felelősségünk a fejlett szocialista társadalom építése.”Hogy jó munkavégzéssel kell részt vennünk az építésben — ez magától értetődő kötelességünk.A III. sz. bányaüzem Lékai János KISZ-szervezete is olyan fiatalokat tömörít soraiba, akiknek túlnyomó többsége becsületesen dolgozik a munkahelyén és a közéletben egyaránt.Bár vannak gondjaink, a KlSZ-szervezet évről évre jobb eredményeket mutat fel. Akik aktív részesei a mindennapok gyakorlatának, csak azok tudják, hogy az eredmények mögött milyen nehéz, folyamatos munka áll.Az elért és eljövendő munkasikerek záloga még a KISZ-vezetők, aktivisták lelkiismeretes, összehangolt tevékenysége. Felelősségteljes munkájuk el

ismeréseként, részükre és családtagjaik részére az üzemi KISZ-vezetőség tíznapos társasutazást szervezett a Német Demokratikus Köztársaságba.A fiatalok megtekintették Berlin nevezetességeit, kirándultak Potsdamba, megcsodálták a gyönyörű Sanssouci parkot, és királyi palotát. Drezdában a Zwinger épülete és felbecsülhetetlen értékű gyűjteménye jelentett maradandó élményt. Utolsó állomás Ostrau volt, a Szász- Svájc völgyében húzódó hangulatos üdülőhely. Itt fárasztó, de szép túrákat tettek a környék kirándulóközpontjaiba: Kőnig-steinbe, Kustáhlba és a csodálatos hegyek, a panoráma, a látvány kárpótolt minden fáradtságot.Ez a kirándulás hozzájárult közösségi művelődési igényeink kielégítéséhez, a kultúra értékeinek megértéséhez, élvezetéhez és gyarapításához.A társasutazáson 35 fő vett részt, de nemcsak nekik, hanem a III. sz. bányaüzem összes aktívájának ezúton köszönjük eddigi munkájukat. Az elkövetkezendő időkben is minden erőnkkel, legjobb képességeink szerint próbáljunk elegeit tenni a KISZ IX. kongresszusa jelszavában megfogalmazottaknak.
Magda Edit

„Egy napot 
a Mecsekért”

A megyei KISZ-bizottság és 
a Megyei Természetvédelmi 
Hivatal közös felhívásához 
csatlakozott KISZ-bizottságunk 
mikor elvállalta a Fenyvesfor- 
rás-Jakabhegy erdei sétaút 
felújítását. A vállalat KISZ- 
fiataljai 1980. március 30-án 
fogtak hozzá a munkához.

A mintegy 6450 méteres utat 
700 társadalmi munkaórával 
tették újra használhatóvá fia
taljaink. a Természetvédelmi 
Hivatal kalkulációja szerint az 
út vállalkozóval történő kivi
telezése 250 ezer forintba ke
rült volna.

A munka előkészítésében, il
letve irányításában Pap Kál
mán erdőmérnök vett részt, 
szerinte a munka fő sikere az 
út elkészülte mellett az, hogy 
a résztvevők közelebb kerül
tek a természethez, jobban 
becsülik az ilyen létesítménye
ket és egy-egy ilyen szabad
ban végzett társadalmi munka 
után talán többen kedvet kap
nak a kiránduláshoz, termé
szetjáráshoz.
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SZEPTEMBER 3-án Sopron
ban felavatták a Központi 
Bányászati Múzeum restaurált 
épületét. Az ünnepségen válla
latunk képviselői is részt vet
tek. A berendezések határidő
re történő elkészítése érdeké
ben vállalatunk két dolgozója 
egyhetes munkát végzett a 
múzeumban.

*
BEFEJEZŐDÖTT az idei kül

földi csereüdültetés. Az utol
só 30 fős csoport tagjai szep
tember 10—23 között üdültek 
Harkányban. Az NDK-bell 
vendégek kirándultak Siklós
ra, Villányba, Pécsre, Mohá
cson sétahajózáson vettek részt 
és megismerkedtek a főváros 
nevezetességeivel is.

♦
A SZAKSZERVEZETEK Ba

ranya megyei Tanácsa szep
tember 20-án tartotta választól 
küldöttértekezletét. Az értekez
leten vállalatunk 14 választott 
küldötte képviselte kollektí
vánk érdeleit.

VÁLLALATUNK koncert fú
vószenekara szeptember 28-án 
sikeresen szerepelt a Sétaté
ren, a Pécsi Fúvószenekarok 
Napja alkalmából. Október 
31-én pedig a zenekar rádió- 
felvételen vesz részt Buda
pesten a Magyar Rádióban.

Október 2-től

Gyermek- és 
asszonytorna

A Mecseki Ércbányászati 
Vállalat tömegsport bizottsá
ga október 2-től indítja az 
asszonytornát a 39-es dandár 
úti iskolában.

A foglalkozási napok: hétfő 
és csütörtök, a kezdési idő 18 
óra. Jelentkezni lehet a sport- 
bizottságon, telefonon (7-119), 
illetve a helyszínen.

A hagyományoknak megfe
lelően, a sportbizottság ez év
ben is megszervezi a 3-6 
éves gyermekek részére a 
tornafoglalkozásokat a 39-es 
dandár úti Iskolában. A gyer
mektorna hétfői és csütörtöki 
napokon lesz, 17—18 óra kö
zött. Jelentkzés a sportbizott
ságon, illetve a helyszínen.

A gyermek- és asszony tor
nára minden érdeklődőt vá
runk.

K. M.

Úszótanfolyam
gyermekek részére

A MÉV tömegsport bizottsá
ga októbertől úszótanfolyamot 
szervez 3—14 éves gyermekek 
részére a Hullámfürdőben. Az 
úszóoktatás csak kellő létszám 
esetén Indul, ezért kérjük az 
érdekelt szülőket, hogy gyer
mekeik részvételét október 
10-ig levélben vagy telefonon 
7-119-cn jelentsék be a tömeg
sport bizottságon. Az oktatás
sal kapcsolatos tudnivalókat - 
indulás esetén — írásban kö
zöljük.

K. M.

Sakk: őszi rajt előtt
A sakkozók is alaposan kipihenhették a tavaszi verseny fáradalmait. Számukra is véget ért a „tétlenség”, október 7-én 17 órakor újra asztalhoz ülnek, hogy folytassák a küzdelmet a bajnoki pontokért. ,,A tavaszi forduló befejezése után az ÉDÜ együttese áll az élen 17 ponttal, de szorosan a nyomában találjuk 16 ponttal a bajnoki címre esélyes II. üzem legénységét.Négy ponttal leszakadva a IV. üzem „A”, továbbá a Pécsi Távfűtő, a Kutató és a IV. üzem „B” a sorrend. A pontokat tekintve és a jelenlegi élmezőny állásából ítélve az ÉDÜ és a II. üzem kö

Szeptember 6-án délelőtt 10 
órakor a Ho Si Minh park
ban a MÉV és az Autóklub 
rendezésében ügyességi ver
sennyel szórakoztatták a vál
lalkozó kedvű autósok a kö
zönséget. A versenyre 68-an 
neveztek, ebből 8 női és 25- 
30 vállalati dolgozó volt az 
indulók között. A közönség 
láthatott Alfa Rómeót és ral
ly Trabantot is a széria autók 
mellett.

Erredmények (EK = egyesü
leten kívüli).

Női kategória: 1. Illés Zsu
zsa Trabant 1.22 (EK), 2. Val- 
sics Péterné Lada 1200 1.27 
(EK), 3. Bernáth Jolán Wart
burg 1.45 (EK).

700 cmJ-ig: 1. Komáromi 
Gábor Trabant 1.10 (AFIT), 2. 
Szakái István Trabant 1.11 
(MÉV), 3. Bezensek Antal 
Trabant 1.12 (Pécsi Volán).

1000 cms-lg: l. Mang Ferenc

Október 6-án Kezdődik
az asztalitenisz-bajnokság

Hosszú szünet után újra be
népesülnek a játéktermek, ok
tóber 6-án folytatódik a férfi, 
női asztalitenisz őszi csapat- 
bajnokság. A tavaszi forduló 
után az őszi rajt előtt a férfi 
„A” csoportban a Központ 
csapata vezet - veretlenül - 
2 ponttal a 16 pontos PMSC 
és a 14 pontos Szolgáltató 
előtt.

A további együttesek közül 
a Kiskutnak 10, a III-as és 
IV-es üzemnek 8-8, a Városi 
Tanácsnak 6, a Tanácsi Épí
tőknek és a PIK-nek 4-4, a 
Gabona Vállalatnak 0 pontja 
van.

A „B”-ben a Kutató-mély
fúró vezet 12 ponttal, az 
Anyagosztály, a IV. üzem „B” 
és a pont nélküli II. üzem el-

zött dől el a bajnoki cím sorsa, míg a többi együttesek a jobb, előkelőbb helyezésért játszanak.Nem ilyen „laza” viszont az egyéni bajnokság küzdelme. A vezető Solti István (ÉDÜ) előnye 3 pont, Szabó Mátyás — IV. üzem — 211/2 pontjával szemben, ugyanakkor Elek Sámuel, Péterfalvi Balázs és Előd 201/2 ponttal szorosan felzárkózott mögéjük és az őszi hajrában okozhatnak meglepetést a dobogón.Csapat- és egyéni bajnokságban kiegyenlített küzdelemre számíthatunk, ami azt jelenti, hogy az említettek előtt szabad az út a dobogó csúcsára.
Kovács M.

S 100 1.18 (EK), 2. Keszler
Mátyás V. 353 1.18 (EK). 3.
Albert Ferenc S 100 1.19
(AFIT).

1300 crnMg: 1. Vadkerti Ár
pád L 1300 1.11 (EK), 2. Kál- 
mándi P. László L 1300 1.12 
(AFIT), 3. Nagy Zsombor S 
110 R 1.14 (MÉV).

1500 cmMg: 1. Weidinger Já
nos L 1500 1.16 (MÉV), 2.
Cservenka Antal L 1500 1.17 
(MÉV), 3. Horváth Béla P 
1500 1.18 (MÉV).

Nem hivatalos pontverseny: 
1. MÉV 23 pont. 2. Pécsi AFIT 
19 pont.

Vélemények a versenyről: 
Müller István, a Pécsi Rádió 
munkatársa:

— Nagyszerűen rendezett, jó 
verseny volt, kéthetenként kel
lene hasonlókat rendezni, mert 
ilyen körülmények között le
het igazán megtanulni autót 
vezetni.

len. A női mezőnyben a Ku
tató-mélyfúró „B” áll az 
élen, itt végleges tavaszi rang
sort nem közölhetünk, mivel 
több csapat még adós a ta
vaszi mérkőzések lejátszásá
val. A mérkőzések továbbra 
is a MÉV Szálló termében 
kerülnek megrendezésre, ki
véve azok a találkozók, ahol 
az ellenfelek közös megegye
zéssel máshol kívánnak ját
szani, amit a sportbizottságon 
időben kötelesek bejelenteni.

Csapatok őszi fordulója:
Férfi „A” csoport.
X. forduló, október 6.: 16.30 

Gabona-Központ, 18.00 Kís.- 
kut.-IV. üzem, október 7.:
16.30 Szolgáltató—III. üzem, 
18.00 Városi Tanács-PMSC, 
18.00 PIK-Tanácsi Építők.

XI. forduló, október 13.:
16.30 Központ—Kis.-kút., 18.00: 
IV. Üzem-Szolgáltató, október 
14.: 16.30 III. Üzem-Városi
Tanács, 18.00 PMSC-PIK, 18.00 
Gabona-T. Építők.

XII. forduló, október 20.:
16.30 Szolgáltató—Központ, 18.00 
Városi Tanács-IV. üzem, ok
tóber 21.: 16.30 PIK—III. üzem, 
18.00 T. Epítők-PMSC, 18.00 
Kís.-kut.-Gabona.

XIII. forduló, október 27.:
16.30 Központ-Városi Tanács, 
18.00 IV. üzcm-PIK, október 
28.: 16.30 III. üzem—T. Építők, 
18.00 Gabona—PMSC, 18.00 Iiís- 
kut.-Szolgáltató.

XIV. forduló, november 3.:
16.30 PIK—Központ, 18.00 T. 
Építők-IV. üzem, november 
4.: 16.30 PMSC—III. üzem, 18.00 
Városi Tanács-Kís.-kut, 18.00 
Szolgáltató-Gabona.

XV. forduló, november 10.:
16.30 Közpoilt-T. Építők, 18.00 
IV. üzem-PMSC, november 11-:
16.30 III. Üzem-Gabona, 18.00 
Kts.-kut.-PIK, 18.00 Városi Ta
nács-Szolgáltató.

XVI. forduló, november 17.:
16.30 PMSC-Központ, 18.00: IU. 
üzcm-IV. üzem, november 18.:
16.30 PIK-Szolgáltató, 18.00 T. 
Építők—Kís.-kut., 18.00 Városi 
Tanács-Gabona.

XVII. forduló, november 24.:
16.30 Központ—III. üzem, 18.00 
Gabona-IV. üzem, november 
25.: 16.30 Kís.-kut.—PMSC, 18.00

Nagy Zsombor MÉV dol
gozó:

— Vállalaton belül, de min
den nagy vállalatnál tömeg
sport méretűvé kellene fej
leszteni ezt a versenyzési for
mát. A MÉV-nél klubot kel
lene létrehozni, természete
sen nem a minősített ver
senyzés szintjén.

Kovács Miklós tömegsport 
felelős:

— Jó műsor volt, látványos, 
közönségsikert aratott. Máskor 
is kell ilyent rendezni.

A fenti vélemények alapján, 
és az eredményeket is figye
lembe véve azt hiszem az 
autósport alapfokú művelésére 
még sok lehetőség van válla
laton belül is, a tömegszerve
zetek támogatásával, rutinpá- 
lya-jellegű vezetéstechnikai és 
KRESZ-vetélkedőktől kezdve 
a slalom versenyekig.

Rostás Gábor

Szolgáltató—T. Építők, 18.00: 
PIK—Városi Tanács.

XVIII. forduló, december 1.:
16.30 IV. Üzem-Központ, 18.00
III. üzem-Kís.-kut., december
2.: 16.30 PMSC—Szolgáltató,
18.00 T. Építők-Városi Tanács, 
18.00 Gabona-PIK.

„B” csoport

VII. forduló, október 8.:
16.30 ír. üzem-Kutató-mély- 
fúró, 18.00 IV. üzem „B”— 
Anyagosztály.

vili. forduló, október 15.:
16.30 Kutató-mélyfúró-Anyag- 
osztály, 18.00 II. üzem-IV. 
üzem „B”.

IX. forduló, október 22.:
16.30 IV. üzem „B”—Kutató
mélyfúró, 18.00 Anyagosztály-
II. üzem.

X. forduló, október 29.: 16.30 
Kutató-mélyfúró—II. üzem, 18.00
IV. üzem „B”-Anyagosztály.

XI. forduló, november 5.:
16.30 Anyagosztály—Kutató
mélyfúró, 18.00 II. üzem—IV. 
üzem „B”.

XII. forduló, november 12.:
16.30 IV. üzem „B”-Kutató- 
mélyfúró, 18.00 Anyagosztály- 
n. üzem.

Női bajnokság

VI. forduló, október 9.:
16.30 III. üzcm-Kutató-mély- 
l'úró „A”, 16.30 T. Építők-
Városi Tanács, 17.30 Kutató
mélyfúró „B”—Szolgáltató.

VII. forduló, október 16.:
16.30 SzoIgáltató-Kutató-mély- 
fúró „A”, 16.30 Kutató-mély
fúró „B”-Városl Tanács, 17.30 
T. Építők-IH. üzem.

VIII. forduló, október 23.:
16.30 III. Üzem-Szolgáltató,
16.30 T. Építők-Kutató-mély- 
fúró „B”, 17.30 Kutató-mély
fúró „A”-Városl Tanács.

IX. forduló, október 30.:
16.30 Kutató-mélyfúró „A”—T. 
Építők, 16.30 Kutató-mélyfúró 
„B”—III. üzem, 17.30 Városi 
Tanács-Szolgáltató.

X. forduló, november 6.:
16.30 Kutató-mélyfúró „A”— 
Kutató-mf. „B”, 16.30 Városi
Tanács-III. üzem, 17.30 Szol
gáltató-Tanácsi Építők.

K. M.

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., 20., vízsz. 35. 
és 89. sorában Juhász Gyula Pécs című verséből idézünk. 
Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség cí
mére 1980. október 10-ig. A helyes megfejtők között köny
veket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Község Nóg- 
rádban. 15. ókori nép. 16. 
Egyesületi tisztségviselő. 17. 
Juttatok. 19. Gyilkol. 21. Ró
zsa fajta. 22. Panasz szava. 
23. Pinceszag. 25. Ülőbútor. 
27. Kifli rész! 28. D. N. 30. 
Lőpor. 34. D. J. 36. Strucchoz 
hasonló madár. 37. Fa része. 
38. G. B. 40. Női név. 42. 
Római hatos. 43. Kerületi Bá
nyaműszaki Felügyelőség. 45. 
Arany - franciául. 46. Vég
tag. 48. Állami bevétel. 50. 
Ilyen ló is van! 52. Erre a 
helyre. 53. Testrész. 54. Köny- 
nyelmű. 56. Nem fémes elem. 
57. Kacat. 58. Molibdén. 59. 
Hal betűi. 60. M. U. 62. Gyul
ladás. 64. Folyadék. 65. Vo
natkozó névmás. 66. Település. 
68. Evőeszköz. 69. J. L. 71. 
Istentagadás. 74. S. Y. 75. 
Varrótű magánhangzói. 77. 
Ütőkártya. 78. Középen húz
za! 79. Zamata. 80. Város 
Csehszlovákiában. 82. Kiejtett 
mássalhangzó. 84. Maguk. 85. 
Néger törzs. 87. Kellemes ér
zés. 91. Női név.

Függőleges: 2. őserdő. 3. 
Ütmentl mélyedés. 4. Ollós 
állat. 5. Folyó Szibériában. 6. 
Rádium. 7. Eleven. 8. Gyakori 
családnév. 9. Lábikra. 10. El
lentétes kötőszó. 11. össze-visz- 
sza; kel. 12. Maguk. 13. Kurta. 
18. Oroz. 24. Nomád nép volt.

Rendet a pályán
A labdarrúgó-bajnokság XVII. 

fordulója több meglepetéssel 
szolgált, nemcsak az eredmé
nyek alakulásában, hanem a 
csapatok sportszerűtlen ma
gatartásában is.

Vegyük az utóbbit! Először 
is a Pécsi MSC-vel kezdjük, 
azzal a csapattal, amely az 
őszi idényben még nem ját
szott bajnoki mérkőzést. Ilyen 
eset még nem fordult elő a 
Bányász Kupa történetében, 
hogy egy együttes ennyire 
„megfeledkezett” volna ön
magáról. A döntés egyértel
mű, a PMSC-t kizárták a baj
nokságból. Ezt követően a 
Kís-kut., a Klub és a Szol
gáltató „A” is „bumlizott” 
az ősz folyamán. Vajon ki
nek jó ez? A Bányász Kupa 
bizottsága felhívással fordul 
az üzemi eszbékhez és sport- 
bizottságokhoz, hogy tegyenek 
intézkedést, gátolják meg a 
hasonló esetek előfordulását. 
Hassanak oda, hogy a csa
patok megjelenjenek a baj
noki mérkőzéseken, mert a 
kizárás csak félmegoldást je
lent a fegyelem megszilárdí
tásában.

Az eredmények elgondolkod- 
tatók. A legutóbbi forduló
ban az Anyagosztály 16-1 
arányban győzött a Kís-kut. 
ellen, az Építők 12-1-re ver
ték a Klub csapatát, és a 
bajnokságra aspiráló Kutató
sok pedig 10-2-re a közép
mezőnyben tanyázó ÉDÜ 
együttesét.

25. Ülőbútor. 26. D. O. 29. Né
met névelő. 31. Maró anyag. 
32. Város Dalmáciában. 33. 
Kerékabroncs. 39. Főúri rang. 
41. Női név. 44. Védő réteg. 
45. Piperecikk márka. 47. 
Bróm. 49. Indulatszó. 51. Kutya. 
52. Római negyvenkilenc. 55. 
Nem ez. 59. Amaz. 61. Város 
az NSZK-ban. 63. Fizetség. 66. 
Fiatal férfi. 67. Azonos ma
gánhangzók. 70. ... léc, szá
molóeszköz. 72. Férfinév. 73. 
Beszéd. 74. Város Koreában. 
76. Helyet foglalni. 79. Növé
nyi hajtás. 81. Helyhatározó. 
82. Fizikai fogalom. 83. Ital. 
84. Zúdít. 86. Nem régi. 87. 
Személyes névmás. 88. M. E. 
89. Római kettes. 90. Lantán.

Juhász Károly

•

Lapunk szeptember 1-i szá
mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

A Széchenyi-tér kockás kő
kabátján a galambok bár
sonnyal bevont gombok. 
Galambosl László

Könyvjutalomban részesül
tek: Vágl Györgyné (Pécs, 
39-es dandár u. 11/2 III. e. 1- 
7633), Sztankovanszky Agnes 
(Komló, Arany János u. 16. 
7300), Övári György (Központ,.

Ezek a „vízipóló” eredmé
nyek is igazolják, hogy nem
csak azokkal a csapatokkal 
van baj, melyek nem jelen
nek meg a pályán, hanem 
azokkal is, akik immel-ám- 
mal lépnek a pályára. Az 
eredménytől függetlenül nem 
ilyen az erőeltolódás a csa
patok között, csupán arról 
van szó, hogy a pályára lé
pő együttesek sem állnak fel 
minden esetben teljes lét
számú csapattal. Ez is elgon
dolkoztató! öt fordulóval a 
bajnokság befejezése előtt a
III. üzemiek egy lábbal már 
a dobogó tetején érezhetik 
magukat, miután a rivális 
Szolgáltató „B” csapatát a 
rangadón 5:2 arányban le
győzték. így a bajnokjelölt 
kettő ponttal vezet a második 
helyre feljött IV. üzem és 
három ponttal a 3.-4. helyezett 
Kutató és Szolgáltató ,,B” 
előtt.

A hátralévő fordulók nagy 
küzdelmet ígérnek az éllova
sok számára, mivel még min
den lehetséges a négy csa
pat végső sorrendjének ala
kulásában.

AZ ÉLMEZŐNY ALLASA

1. III. üzem
2. IV. üzem
3. Kutató-mf.
4. Szóig. „B”

17 14 2 1 71-27 38 
17 13 2 2 70-23 28 
17 12 3 2 72-21 2? 
17 12 3 2 54-25 27

Kovács
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A párt határozatai
a végrehajtás útján
Két üzem munkáját tárgyalta 
az MSZMP vállalati végrehajtó bizottságazemlátogatással egybekötött ülést tartott szeptember 25-én az MSZMP vállalati végrehajtó bizottsága. Az értekezleten részt vett dr.Dányi Pál, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának titkára is. A tanácskozás résztvevőit az Ércdúsító üzem és a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem párt és gazdasági vezetése kalauzolta végig az üzemekben, bemutatva az ércfeldolgozás és a műszaki technológiai kísérletek sorát.A vb-ülés első napirendi pontjában Tukora Ist
ván, az ÉDÜ pártbizottságának titkára ismertette a pb ez évre készült cselekvési programjának időarányos végrehajtását. Elmondta, hogy az üzem a ráháruló feladatokat alapvetően teljesítette, a legfontosabb mutatókat túl is teljesítette. Szólt az üzem létszámgondjairól, a legégetőbb kérdésről, a szakember utánpótlásról. Az épületek, berendezések anyagi és erkölcsi elhasználódása nagyarányú karbantartási és felújítási munkát tesz szükségessé.A kérdésekre adott válaszokban és a hozzászólásokban elhangzott, hogy az üzemben sokat tesznek a dolgozók egészségének megóvása érdekében. Az üzem munkáskollektívájának ösz- szetétele általános és szakmai műveltség szempontjából igen jó, ez a politikai munkában jól hasznosítható. Az érc dúsításának technológiai folyamata a nemzetközi élvonalban van, ez nagymértékben köszönhető az itteni kollektíva hozzáértésének, a szocialista országok szakemberei együttműködésének, s nem utolsó sorban az ÉDÜ és a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem jó kapcsolatának.Dr. Dányi Pál, a megyei Pártbizottság titkára hozzászólásában kiemelte, hogy a vállalat területén egészséges, jó a légkör. Ennek kisugárzó hatását propagandánkkal a város- és megyepolitika alakításában résztvevő társadalmi munkásaink tevékenységének hagyobb erkölcsi elismerésével, munkájuk széles körű népszerűsítésével kell növelnünk.A második napirendi Pontban a vb tájékoztatást kapott a Kísérleti kutatási és automatizálási üzemben folyó tudományos kutató munkáról, a kutatás főbb irányairól és céljai-ról. Dr. Czeglédi Béla

üzemvezető a jelentésében vázolta, hogy bányagépészet terén a fő feladatok a bányamunka hatékonyságát és biztonságát szolgáló fúró, jövesztő, szkréperező, rakodó, torkrétozó, akna- szállító gépek és berendezések korszerűsítése, tervezése, távirányítási lehetőségének vizsgálata, illetve megoldása, valamint a bányaműveléshez szükséges korszerű, új gépek üzembe helyezésével, és üzemeltetésével kapcsolatos munkában való közreműködés volt. Az érc fizikai dúsítása és vegyi feldolgozása terén megkezdték az ÉDÜ rekonstrukciós munkáit előkészítő kísérleteket, folyamatosan fejlesztették a jelenleg üzemelő technológiai folyamatokat. Egyéb területeken ásvány-kőzettani vizsgálatokat, bánya- víztisztítási technológia ki

dolgozását, új elemzési radiometriai mérési módszereket dolgoztak ki, folytatták a nukleáris mérőműszerek fejlesztését és néhány nem közvetlenül a vállalat tevékenységi köréhez tartozó tudományos kutatást — ritkafém program, bauxitok savas úton történő feldolgozása — folytattak. Ehhez a munkához az üzemben megfelelő szakembergárda áll rendelkezésre, bár itt is vannak gondok, elsősorban a káderutánpótlás terén.A végrehajtó bizottság megállapította, hogy az üzemben a munka a Központi Bizottság 1969-ben elfogadott tudománypolitikai irányelvei szerint folyik. Nincs bezárkózás, öncélú kutatás, helyes, hogy vannak viták tudományos kérdésekben. Az üzem legfőbb feladata továbbra is a vállalati érdek figyelemmel kísérése, a vállalati igények kielégítése. Ez bizonyos szelekciót igényel a munkában, erőösszpontosítást a kiméit feladatok elvégzésére. Nemzetközi, hazai és vállalaton belüli kooperációval el kell kerülni a párhuzamosságokat, bátran átvenni mások eredményeit.

A két üzem munkájáról elhangzott tájékoztatókat a végrehajtó bizottság elfogadta. Kablár János

A fegyveres erők napján az 
MHSZ-ben végzett munká
jukért Honvédelmi Érdem
érem 20 éves fokozata kitün
tetést kapta Mohai István 
(Központ), 10 éves fokozata 
kitüntetést Fischer Jenő (Köz
pont), Kolsovszky Rudolf 
(Anyag- és áruforgalmi fő
osztály), Pólyák Dénes (Szol
gáltató üzem), dr. Kósa László 
(Kutató-mélyfúró üzem), Kap- 
ronczai Lajos (Kutató-mélyfúró 
üzem), Keresztes János (Ku
tató-mélyfúró üzem). Kiváló 
MHSZ munkáért főtitkári jel
vény bronz fokozatát kapták 
Nagy Larissza (Kutató-mély
fúró üzem), Szemlics Teréz 
(IV. sz. bányaüzem), Kemény 
Teréz (IV. sz. bányaüzem), 
Barka László (IV. sz. bánya
üzem).

A polgári védelem területén 
Kiváló polgári fegyveres őr 
jelvényt kapott Szabó József 
áltásparancsnok, Kiváló pol

gári őr oklevelet Bosnyák 
Sándor, Dorni Ferenc, Farkas 
Ferenc és Somogyi András
őrök.

A munkásőrségben kifejtett 
tevékenysége elismeréséül a 
Haza Szolgálatáért Érdemérem 
arany fokozatát kapta Kósa 
József és Szőke György (Szol
gáltató üzem).

Vezérigazgatói dicséretben 
Varga Béla, üzemvezetői di
cséretben Petcz Péter (Kuta
tó-mélyfúró üzem) részesült.

Kószó Zsigmond, a IV. sz. bányaüzem fejlesztési részlegének dolgozója kísérleti jellegű főtebiztosítást készít polypropilén alapanyagú ipari kötélből.
Csöndör László felvétele

Készül vállalatunk 
VI. ötéves terveközelmúltban készítettük el a vállalat VI. ötéves előtervét, amelynek átgondolt kidolgozását elősegítette az V. sz. bányaüzemberuházási programjának, majd annak módosítása során elkészített lelőhelyi leművelési terv.Munkánkban megható- árbevételünk 80 százalékát rozóul szolgált az MSZMP jelentő vegyi dúsítmány XII. kongresszusa határo- exportunk értékesítése biz- zatának a gazdálkodás ha- tosított. További 10 száza- tékonyságának javítására lékos értékesítést jelent a irányuló alapelvei, így fejlesztési alap terhére többek között a termeié- hajtott beruházási vágat, kenység növelése, a faj la- valamint a geológiai hitel- gos ráfordítások csökken- keret terhére végzett föld- tése és az állóeszközök tani kutatás. Az egyéb kijobb kihasználása. egészítő tevékenység árbe-A következő középtávú vétele (öntvény, bérfúrás, tervidőszak termelési és műszergyártás stb.) 10 szá- gazdálkodási lehetőségeit zaléka az összes értékesíté- egyrészt a művelési adott- sünknek.ságaink, másrészt a várha- Földtani kutatásunk a tó létszámhelyzetünk ha- meglevő nyersanyagbázis tározza meg. kiszélesítésére iránjml. ABányaüzemi termelésűn- lelőhelyen folytatjuk az két szinten tartjuk, ami ércvagyon bővítésére irá- üzemváltással valósul meg. nyúló munkánkat. Keres- A kimerülő II. sz. bánya- sük a VI. sz. bányaüzem üzem termelését az V. sz. ércvagyonát, amely a lelőbányaüzem művelésbe vo- helyen folyó termelő mun- násával pótoljuk. 1984-től kát további évtizedekkel már az új üzem folyama- meghosszabbítja. Az or- tos üzemeltetésével számo- szág egyéb területein is lünk. Ez lesz a középtávú folytatjuk a földtani kuta- tervidőszakunk legjelentő- tást.sebb beruházási feladata. Műszaki fejlesztésünkMegkezdjük az Ércdúsító alaptevékenységünkre: aüzem rekonstrukcióját is bányászatra és a vegyi a tervidőszak második fe- feldolgozásra irányul. A lében. Az elhasználódott bányászat terén célunk a gépek és berendezések cse- nagyteljesítményű önjáró réjét a feldolgozási tech- fúró-rakodó és szállítógé- nológia fejlesztésével kap- pék bevezetése és e gépek csoljuk, össze. E munka az számára a megfelelő bá- ércosztályozás és -itörés fo- nyaművelési módszerek ki- lyamatával kezdődik és a alakítása. Fő feladatunk- vegyi feldolgozás technoló- nak tekintjük továbbá a /°Jyamatónak korsze- vibrációs ártalom további rűsítésével fejeződik be. A csökkentését, a korszerű rekonstrukció kivitelezése karbantartást, az energiaáthúzódik a VII. ötéves takarékosságot, tervidőszakra is. a vegyi feldolgozásnálKözéptávú tervünk biztonságát szolgálja, hogy az (Folytatás a 2. oldalon)
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A IV. számú bányaüzem 
munkaerőgazdálkodása

A fluktuáció és okai
A munkaerő-gazdálkodás megyénk egyik fontos feladata, s ennek a lényegét — elvi és gyakorlati vonatkozását — az MSZMP Baranya megyei végrehajtó bizottasága 1979. október 23-i dokumentumában rögzíti. Ennek megfelelően üzemünk párt-végrehajtóbizottsága is kiemelten kezeli a munkaerő-gazdálkodás kérdését, éves munkatervében rögzítette a vele kapcsolatos fontosabb teendőket.Az üzemi párt-végrehajtóbizottság * közelmúltban megtartott ülésén e téma előterjesztője Pozsgai Ervin, az üzem munkaügyi vezetője volt. Előadásában hangsúlyozta, hogy a munkaerő-gazdálkodás (létszámgazdálkodás) igen komoly és körültekintő munkát igényel, mivel emberekkel foglalkozik.
Üzemünk munkaerő-gazdálkodása — nem kis gondok árán — biztosítja azt a személyi állományt, amely ellátja a termelő és irányító feladatokat. A munkaerő-gazdálkodás során a legtöbb gondot a produktív fizikai dolgozók létszámának biztosítása jelenti. Tevékenységünk során figyelembe vesszük az országos irányelveket, amelyek a létszámcsökkentéssel foglalkoznak, de sajátos helyzetünknél fogva ezt nem tudjuk megvalósítani. Ezt csak a technika hatékonyabb és szélesebb körű alkalmazása biztosítaná.A fizikai létszám aránya az elmúlt két és fél esztendőben a tervezetthez képest az alábbiak szerint alakult: 1978. évben 98,6,1979. évben 97,5, 1980. év-
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ben (I—VII. hó) 97,3 százalék.Az üzem tervezett fizikai létszáma 1980-ban az 1979. évhez viszonyítva 1,6 százalékkal alacsonyabb, ténylegesen pedig közel 3 százalékkal.Igen nagy gondot jelent a fizikai-vájvégi dolgozók fluktuációja. A statisztikai adatok alapján 1978-ban felvett dolgozók 44,2, 1979- ben 45,7, 1980-ban pedig 55,5%-a számolt le egy éven, illetve féléven belül. Ez a jelenség mindenképpen káros. Ha az új dolgozó rövid időn belül távozik, elvesz a 6 napos oktatásra kifizetett munkabér, védőétel juttatás, a betanítási prémium, nem beszélve a termelésben okozott átmeneti zavarokról.A távozás okait vizsgálva több tényezőről kell beszélni: sokan először vannak távol a családtól, hiányzik az otthoni környezet; mások nem tudnak beilleszkedni, vagy nem találják meg a számításukat; sokan csak itt döbbennek rá, hogy félnek a bányától. Sajnos olyan esetekkel is lehet találkozni, hogy fegyelmezetlenség miatt az üzemnek kell távozásra felszólítani a dolgozót. Betegség miatt is sokan megválnak a munkahelytől, de őket — ha lehet — rehabilitált munkakörben igyekszik az üzem foglalkoztatni.Egy-két érdekes adat a IV. sz. bányaüzem dolgozóinak átlagos életkoráról: a fizikai dolgozók átlag- életkora 35,7 év, váj végi dolgozóké 30,9, bányafúrásban dolgozóké 38,9, operátoroké 33,2, robbantómestereké 39,6. A nem fizikai dolgozók átlagélet- kora 42 év.
Az adatok sok vonatkozásban önmagukért beszélnek és egyben meghatározzák a munkaerő-gazdálkodás soronkövetkező feladatait, amit a párt-végrehajtóbizottság így összegezett:1. A munkaerő hatékonysága, a zökkenőmentes munkaerő pótlás érdekében a termelő egységeknél meg kell teremteni a tanbánya létesítésének lehetőségét, a munkafogások, szerszámok és a bányászatban használatos szak- kifejezések megismerése végett.2. 1980. április 16-án kelt vezérigazgatói körlevél alapján a termelő egységek vezetői kötelesek a 30 éven aluli fiatalok munkáját véleményezni a körlevélben meghatározottak alapján, ezzel párhuzamosan a pártalapszerve- zetek vezetőségei ifjúsági felelőst jelöltek ki.Az üzem párt-végrehajtóbizottsága úgy foglalt állást, hogy a létszám- csökkentés további ösztönzése üzemünknél már nem célszerű és veszélyezteti az üzemi tervfeladatok teljesítését. Reméljük, hogy az intézkedések nyomán a létszámgazdákodással kapcsolatos gondok enyhülnek majd. Dr. Góbi János

A fegyveres erők napján ünnepélyes keretek között a megye és a város vezetőinek jelenlétében Szentirányi József a városi pártbizottság első titkára adta át a munkásőrség városi zászlóaljának életét, történetét bemutató emlékszobát. Iskolák, szocialista brigádok szervezett látogatását várják.Csöndör László felvétele
Őszintén és folyamatosan
0 termelési agitáció helyzete a il. sz. bányaüzembenAz agitáció és propaganda igen fontos feladat, olyan tömegpolitikai felvilágosító munka, mely a politikai és gazdasági vezetésnek hathatós eszköze és nagy segítségére van a feladatai megoldásában.A II. sz. bányaüzemnél 
Tukacs János az agitációs és propaganda bizottság vezetője mondta el, hogyan végzik ezt a komoly munkát.— Tartalma szerint három területre bontható: gazdaságpolitikai, belpolitikai és nemzetközi agitá- cióra — mondotta a bizottság vezetője. — A gazdaságpolitikai munkánkat azonban nem tudjuk elkülöníteni élesen a másik kettőtől, mivel a belpolitikai élet legfontosabb részterülete a gazdasági élet, a gazdasági agitáció. Ennek alapján kellett összeállítani a pártbizottságunk cselekvési programját,meghatározva helyi feladatainkat.— Termelési agitációnkat a párt irányítja, aktivistáink — közel százan üzemünkben — naprakész anyagot kapnak munkájukhoz, melyet önállóan dolgoznak fel és juttatnak el dolgozóinkhoz különböző utakon. Így állandóan friss információkhoz jutnak dolgozóink, amik konkrét tényekre épülnek. Információs csatornáink a személyes agitáció, a bakonyai rádió, fotó és film, a faliújság. A párt-, KISZ- és szakszervezeti aktivisták közösen végzik az agitációs munkát, azt akarjuk elérni, hogy aki ezt a munkát végzi, szeresse is a feladatot, legyen jól tájékozott, ismerje üzemünk életét és a párt politikáját. Már rendelkezünk egy jól képzett gárdával, ezek továbbképzését megoldottuk.— Az agitációs és propaganda bizottság mellett létrehoztunk egy operatív bizottságot a termelési agitáció eredményesebbé tétele érdekében. Kéthetenként üléseznek és a legidőszerűbb témákkal foglalkoznak.— Ezen túlmenően főleg a pártalapszervezetek- re és a pártcsoportokra támaszkodnak. Itt jut sze

rep a politikailag jól képzett, tájékozott párttagoknak, akik nagyban befolyásolják a tömegek hangulatát.— A hétfői vezetői ra- p'ortok, a részlegszintű megbeszélések, műszaki és titkári értekezletek, a munkabizottságok megbeszélései, röpgyűlések, eligazítások, mind a személyes agi- tációt segítik elő. A tömegpolitikai agitáció egyik formája a termelési tanácskozás, brigádgyűlés és a pártnapok.Az írásos és szemléltető agitáció jól működik, a faliújság, a munkavédelmi híradó, üzemi híradó, mind felkelti a dolgozók érdeklődését.— A bakonyai rádió naponta rendszeresen jelentkezik műsorával, a tömegtájékoztatás és az agitációs munka igen fontos eszköze. Műsorához igen sok anyagot kap a gazdasági vezetéstől és a társadalmi szervektől.— A műsort jól képzett, dolgukat értő emberek szerkesztik, a gazdasági munkájuk mellett. A stúdiónk jól felszerelt, a la
Tanácskozott aBDSZXXII. kongresszusa

Szeptember végén Budapes
ten ülésezett a BDSZ XXII. 
Kongresszusa. A kétnapos ta
nácskozáson vállalatunktól ti
zenöten vettek részt. Közülük 
Lendval Geliértet, a IV. sz. 
bányaüzem szb-tltkárát kérdez
tük, hogy milyen benyomá
sokat szerzett a kongresszu
son.

— Az őszinte, nyílt légkörű 
tanácskozás számba vette a 
bányászat és a bányaipar 
több mint 170 ezer dolgozójá
nak legfontosabb problémáit. 
Sok szó esett a műszaki fej
lesztés szükségességéről és 
lehetőségeiről, a munkakörül
mények javításáról és a bé
rezésről. Általános volt az a 
vélemény, hogy az anyagi el
ismerést az elvégzett munka 
nehézségi fokával méginkább 
összhangba kell hozni. A 
kongresszus behatóan foglal
kozott a nyugdíjasok helyze
tével, a bányászok szociális és 
egészségügyi ellátásával. A 
problémák mellett szó esett a

novkában és a fürdőben is hallják a le- és kiszálló dolgozók a műsort.— Az Ércbányász újságnak üzemi szerkesztő bizottsága működik. Kapcsolatot tartanak a vállalati szerkesztő bizottsággal is. Az információ gyűjtés és visszaáramlás véleményünk szerint megfelelő.— Az agitációs és propaganda bizottság beszámolt az üzemi vb előtt a munkájáról. Munkánkat jónak értékelték és elfogadták a beszámolót.A vállalati párt-vb kihelyezett ülést tartott aII. sz. bányaüzemben. Az üzemi pb-titkár beszámolt a vb-nek az agitáció helyzetéről, több hozzászólás hangzott el, megállapították — mivel az ülés előtt a vb-tagok bányajáráson vettek részt és beszélgettek a dolgozókkal —, hogy őszinte, nyílt légkör jellemző az üzemre, megfelelő a véleménycsere. A dolgozók jól tájékozottak, az információ áramlása megfelelő.Az agitáció és propaganda munka az üzemben teljes egészében társadalmi tevékenység. A vb elfogadta a beszámolót és megköszönte az üzem ez irányú tevékenységét.Fazekas Imre
bányászat eredményeiről és a 
jövő perspektíváiról is.
- Átfogó képet kaptunk az 

■elkövetkező évtizedek távlati 
terveiről. A fejlődés fő irá
nya, hogy a bányászatot 
komplexen, valamennyi ága
zatot egyidejűleg kell fejlesz
teni.

— A kongresszuson meggyő
ződhettünk arról, hogy a 
magasszintű párt, állami és 
szakszervezeti vezetők isme
rik problémáinkat és azokat 
napirenden is tartják.

- A tanácskozás második 
napján a kongresszus megvá
lasztotta a BDSZ tisztségvise
lőit és küldötteit. A BDSZ 
Központi Vezetőségének tagja 
lett: Hancsicsák Gábor, Kiss 
Árpád, Rácz Gyula, Tóka Je
nő és Tündök Sándorné. A 
SZOT kongresszusra küldött
nek választották Kiss Árpá
dot — mondta Lendval Gel- 
lért.

N. G.

Készül
vállalatunk 
VI. ötéves 
terve
(Folytatás az 1. oldalról)folytatjuk a technológiai folyamat korszerűsítésének előkészítésére irányuló munkánkat, amely alapul szolgál az üzem rekonstrukciójának megtervezésére, majd a kivitelezés megkezdésére a tervidőszak második felében.A közeljövőnk nyitott kérdése a vájvégi létszám alakulása, a bányaüzemi teljesítmény növelése. A vájvégi létszám az időköz- oen végrehajtott átsorolások ellenére 1973-tól csökken. E folyamatot valószínű nem is tudjuk megállítani. Keresnünk kell a csökkenő vájvégi létszám kiváltásának lehetőségeit a technológia módosításával, a gépesítés növelésével, a jelenlegi hagyományos munkaszervezet megváltoztatásával.Megoldásra váró feladatunk a különböző egészségi károsodást és foglalkozási ártalmat szenvedett dolgozók munkaerejének, adottságaiknak és képességeiknek megfelelő, a jelenleginél hasznosabb foglalkoztatása.A vállalati teljesítmény javításának további forrása, hogy nagyobb figyelmet fordítsunk az üzemek és vállalatok közötti együttműködésre. Keressük azokat a funkciókat, amelyek összevonásával a feladatok eredményesebb teljesítése mellett is létszámot szabadíthatunk fel.Kiegészítő tevékenységünk növelését nem tervezzük. így is számolnunk kell az értékesítésnél a növekvő versennyel. A szin- tentartás is csak termék- fejlesztéssel, hatékonyabb gazdálkodással valósítható meg.Jelentős feladatunk a fajlagos anyagfelhasználás csökkentése. Ráfordításunk mintegy 45 százaléka anyagköltség. Ezek közül is fokozott figyelmet kell fordítani az energiafelhasználásra és a tőkés importra, mint az anyagfelhasználás legérzékenyebb pontjaira.Feladatunknak kell tekinteni gépállományunk jobb kihasználását is. A gépek ára az elmúlt években nagymértékben emelkedett. Üj gépek beszerzésére irányuló igényünk meghaladja pénzügyi lehetőségeinket, ezért fokozott figyelemmel kell kiválasztani az új gépeket. A beszerzett, illetve .már rendelkezésünkre álló gépek jobb kihasználására, az eddiginél nagyobb időtartamú üzemeltetésre is kiemelt figyelmet kell fordítanunk.A középtávú terv részletes kidolgozása, majd jóváhagyása a következő hónapok feladata. Fizikai és nem fizikai dolgozóink egyaránt keressék a ma még nyitott részletkérdések megoldásának útját. Fórumainkat is fel kell használni annak érdekében, hogy a népgazdasági és az általános gazdaság- politikai céloknak megfelelően munkáljuk ki középtávú tervünket, amely munkánk vezérfonala lesz a következő években.Dr. Patla Károly
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A hórukk nem változik

A Kovács kovácsolta tízes
Telefonálnánk,
telefonálgatunk ?!A lanovkával megindulunk lefelé. A huzat ellen — mintegy védekezve — a pufajka gallérjába fúrom arcomat. Fél szemmel, jobb híján a fali mázol- mányokat olvasom. ELSŐ A BIZTONSÁG, hirdetik a piros betűk, s ösztönösen húzom ki kezeimet a meleg zsebekből, majd megmarkolom a lanovka függővasát. Jókor, mert fent az egyik keresztvason elhelyezett szemétgyűjtő — hajdan andós kanna — durran a kobakomon. SÜKET SÁRI, nevetnek rám a falról a kréta betűk. SPURI, látom egy pillanatra az újabb kiírást, s a lanovka „ráérezve” gyorsulni kezd. Igazán jól szórakozom. A CSERKUTI CSŐSZ, a JANI NÉNI így unaloműzőnek aranyos olvasmány, de az FTC kiírás itt e lejtős pályán lángészre vall. Ugyan úgy haladunk mi is lefelé ahogyan a magyar labdarúgás. Labdarúgás? TINÓ, figyelmeztet egy krétás firkantás.A 16. szinti lanovka kijáratánál leszállunk s megindulunk Farkas László körletvezetővel a Keleti főszállítóvágaton. Rövid séta után érjük el a 16/18-as ereszkét, majd egy léggu- rítón át a 18. szintet. Néhány méter még, majd egy feltörés előtt stoppol a körletvezető.— A fiúk ott fent dolgoznak — szól s a vaslétrán már indul is felfelé.A fejtésben Kovács Imre csapatvezetővel szorítunk először kezet, majd Gyenge Sándor s Dajnoki János telepszik mellénk egy-egy felesfára.— Ha az izzadtság közös, akkor természetes, hogy mindenben osztozunk. A hórukkban is — mondta a csapatvezető két éve, legutóbbi beszélgetésünk során.

— Ugyanígy látja-e a 
csapatot ma is? — kérdezem.— Hát persze. Nézze — s törli le gyöngyöző homlokát — ez veríték. A munkától, mert igazság szerint izzadni a strandon lehet. A nyári kánikulában. Itt hórukk van ma is, ugyanúgy mint két éve.— A veszekedéssel nem megy a bazár. Nem ingyen adják a pénzt. Ezt higgye eh Sándor huszadik éve hányában dolgozik, jómagam huszonkettő. Minden mozdulatunk nyugodt, s a löld alá köt. No persze azért pipa is tudok lenni — neveti el magát.
, —• Ma is úgy tartják az 
üzemben, az egyik legjobb 
csapat a tízes.■— A közmondás is azt mondja: a közösségben az erő. így is van. Mert ma

kezeinkkel kovácsoltuk össze.

ga szerint mi van akkor, ha három birkából kettő dugja csak össze a fejét a harmadik meg addig kószál a legelőn? Hát baj van. Nálunk egy emberként dolgozik mindenki. Nincs kószálás, meg most lecsücsülök egy kicsit.— Az egész csapatnak érdeke a teljesítmény — kapcsolódik a beszélgetésbe a csupa izom Gyenge 
Sándor — a hírből meg különben sem lehet megélni. Meg hát többet is várnak az ilyen csapatoktól.— Nálunk csináld magad mozgalom van — veszi vissza a szót a csapat- vezető —, ha nem akarunk kiesni a munkából annyira vagyunk átképzősök, hogy megcsináljuk a kisebb lakatos munkákat.— Imre, nem lenne pár méter fóliátok? — kérdezi egy hang a feltörésből,, majd pár pillanat múlva feltűnik gazdája.—■ Nekünk nincs. Talán a hatvanhetesnek.— Ott már voltam.— Akkor nem tudom, pajtás.—■ ök viszik tovább a volt munkahelyünket — int fejével a távozó után Gyenge Sándor — egyszakos csapat, s az a hely nem olyan termelékeny, hogy mi a kétszakosok ott ügyködjünk.— A zakatoló motorról beszélj — mondja a csapatvezetőnek a Diák, Daj- 
noki János.— Hahh — hördül fel a csapatvezető — az orvos eltiltott a szíyem miatt a dohányzástól. Aztán elhíztam, alig kaptam luftot. Amikor fűztem be a cipő

met majd megfulladtam. Stikiben sem szívtam ám pajtikám jó fél évig, de itt dolgozni kell, puckázni is úgy, hogy kezd helyre állni a súlyom.— Annak idején azt mondta — fordulok a csapatvezetőhöz, — hogy Daj- noki, aki a főiskolát hagyta ott a bányáért, egyenlőre élvezi, hogy többet keres mint a falujában a tsz- elnök.— Tsz-elnök? Ez vicc volt akkor is — válaszol önérzetesen a Diák — meg hát amikor az Alföldről ide jöttem a bányát csak tévében láttam. Hogy nem az elképzelt háromezer forintot kaptam az meg csak jó. Ma már ennyiből meg sem tudnék élni, pedig nem iszom, nem dohányzóm.— Jó srác, jó bányász lett belőle — összegzi a témát a csapatvezető —■, de ha nem így lenne már, messziről leshetné a tízest. Lassan négy éve dolgozik itt, pedig hat hónapra tervezte a bányamunkát. Megszokta s maradt. Én is a pénzért jöttem, s én is itt maradtam. Mert a bányász marad, a nem ide való hamar eltakarodik. Lehetne ezt a témát színezni, de minek.— Amikor a feleségemmel összekerültünk nem volt egyebünk mint a négy dolgos kezünk. Menet közben minden összegyűlt. A csapattal ugyan így volt. összerázódtunk! A melós kezeinkkel kovácsoltuk ösz- sze ezt a hatos fogatot. Meg hát a nevem sem véletlenül Kovács, de ugye ne cifrázzam tovább? — s nevet egy jóízűt.Veress Tamás
A termelékenyebb, hatékonyabb munkáért

Vastagabb borítékItalában csak a szakemberek szűkebb körében ismert, hogy a Minisztertanács korlátozott ösz- szegű bérpreferencia keretet állapított meg az 1980. évi termelési-gazdálkodási feladatok fő népgazdasági célkitűzéseinek megvalósítása érdekében. A keret felhasználására döntési jogkörrel felruházott Munkaügyi Minisztérium — az illetékes szervek bevonásával — „Irányelvek”-ben határozta meg a többlet- bér igénybevétel feltételeit, szabályait.Az irányelvek szerint azon gazdálkodó egységek, amelyek a külgazdasági egyensúly javítása, az energiagazdálkodás racionalizálása, a munka termelékenységének emelése és a lakossági ellátás fejlesztése érdekében jelentős eredmények elérését tervezik, 1980. évben a többlet béralapra pályázatot terjeszthetnek elő.A korábbi gyakorlattól eltérően tehát a kereseti arányokait javító bérpolitikai intézkedésre, bérfejlesztésre nem lehetett pályázatot benyújtani.Vállalatunk vezetősége megvizsgálva a lehetőségeinket, úgy ítélte meg, hogy a pályázati feltételek közül a munka termelékenységének emelése terén tudunk az irányelveknek megfelelő, kiemelkedő munkát végezni, támaszkodva a szocialista munkaverseny- mozgalomra. Ennek meg

Akkor még tavasz volt.Qlózatban. A 6-os út menti Ügy általában mindannyi- postai telefon törzskábelt a an a nyarat vártuk. Én is, DÉDÁSZ emberei átvágták, bár abban a pillanatban — válaszol Gebhardt Fe- inkább a vonalat. Azt, renc, a vállalat főenergeti- hogy a hatoson bejöjjön kusa, majd, így folytatja: végre a búgó hang, s a — Meghibásodások tör- hívószám tárcsázása után ténhetnek a beázások so- telefonálni tudjak. rán is, sőt előfordulnak te-Bejött, majd tárcsáztam, lefonközponti hibák, ami- A megszokott csengetés he- kor is a beszélgetések meg- lyetlt egy kattanás, majd szakadnak, beszélgetés köz- egy férfiúi hang: __ _ Egy ben áthallások jelentkezés kalapkúra, az kell a bacilusoknak. A napi kéthárom deci ellenállóvá te- sorolhatnám.szí a szervezetet...Ekkor a hallgatót a helyére tettem, majd újra tárcsáztam. Csengetés helyett ismét kattanás, s most egy női hang.- Jenő, magát helyileg szol,nL Jelenleg! távbeszélőhol lehet megtalálni? rendszerünk 1963 óta uze-- Ha be tetszik jönni a mel- ,Akkor. szint.ennrb, mpiiAtt szenzációnak számított aporta menett . . három beíjllított Cross.barA tavalyi telepítésű központ. A legkorszerűbb eper már olyan szépén vi- vojb s nálunk helyezték ragzik. És a gyümölcsfák. ejgszgr üzembe. A közpon-— Akkor fél hatkor ta- tok társközpontként üze-lálkozunk. Fürdőnadrágot melnek, de már építésük- hozzon magával... kor kicsinek bizonyultak.— Halló! Ügy mégis há- Igaz, 1970-ben mód nyílt nyan vagyunk a vonalban kisebb bővítésre, bár ez — szólt egy új hang s ak- viszonylagos, hiszen az 5-ös kor ennyi hallgatózás után és a 6-os központ 100—100 elszégyellve magam, ismét áramkörrel bővült, helyére tettem a hallgatót.Azon a napon az ÉDÜ- be nem sikerült telefonálnom. Minden bizonnyal akkor többen így jártak. Igaz, 4Q0j a 6-oson“300“míg“a 7- ezí„ megelőzően s azóta is esen 2oo állomás hívható, előfordulnak napok vagy g kiépítések véglegesek, órák, hogy telefonálasaink tov^bbi bővítésre nincs lenem járnak sikerrel. Mi- hetőség. A központok túl- erit- terheltek, mind a bekötött— Április 21-től 25-ig készülékek számát, mind a tartós üzemzavar keletke- napi kapcsolások számát zett a vállalati telefonhá- nézve.

felelően készült a pályázatunk, amelyben vállaltuk, hogy 1980-ban az egy főre jutó fémtermelési mutató négy százalékkal magasabb lesz mint az 1979. évi bázis.A Munkaügyi Minisztérium — a Nehézipari Minisztérium, az Országos Tervhivatal, a Pénzügyminisztérium és a Szakszervezetek Országos Tanácsának egyetértésével — a pályázatunkat elfogadta, s a vállalt feladat anyagi ösztönzésére 7,7 millió forint többlet béralap felhasználását tette lehetővé 1980. évre.A többletbér összege maximumnak tekintendő, és csak a teljesítés arányában vehető igénybe. Dolgozóink érdeke is tehát, hogy a feladatot maradéktalanul teljesítsük, mert így a teljes összeg kifizethető lesz. A bértöbblet csak a fizikai foglalkoztatottak és a köz

nek, nem kívánt kapcsolat jön létre és még hosszasan— Ezen utóbbiak telefonrendszerünk korszerűtlenségére vezethetők visz- sza?— Erre igennel, vagy nemmel nem lehet vála-

— További bővítésre van-e mód, így enyhítve a jelenlegi „zsúfoltságot”?— Az 5-ös központon

vetlen termelésirányítók anyagi ösztönzésére használható fel.A jóváhagyás birtokában a vállalat vezetősége meghatározta a konkrét üzemi feladatokat is, felosztotta a bértöbbletet — a vállalati szakszervezeti bizottság egyetértésével. Üzemeink a pályázati feladatot többlet fémtermeléssel, a kihozatali mutatók javításával, az elszegényedés csökkentésével, valamint a létszámmegtakarítással érhetik el. Ennek konkrét számait az üzemek már megkapták.A feladat teljesítésének anyagi ösztönzésére üzemeink a következő összegű többlet-béralapot használhatják fel: II. sz. bányaüzem 1 720, III. sz. bányaüzem 1 940, IV. sz. bányaüzem 2 260, Ércdúsító üzem 1 010, Szolgáltató üzem 590, és a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem 180 ezer forint.Az üzemi erőfeszítéseket tehát megfelelő arányban öszitönözhetjük. Dolgozóink áldozatos munkájával, a szocialista munka- verseny-mozgalomban vállalt többletfeladatok teljesítésével, a munkaerő megtakarítással érhetjük el a vállalt feladat maradéktalan teljesítését, amivel a népgazdasági célkitűzések végrehajtását is segítjük.
J. K.

A 6-os telefonközpont úgynevezett preventív karbantartását végzi Bergman Antal és Schmidt György telefonműszerész,— Kanyarodjunk vissza az első kérdéshez...— Tudom, tudom, — mondja iegyintve — nos a tizenhét eve üzemelő központok javításához új alkatrész már nem kapható. A gyár, a BHG hosszú éves óta alkatrészt e berendezésekhez nem gyárt. Ilyen rendszerű központok a mieinken kívül már csak kettő helyen találhatók az országban. Ez érzékelteti, hogy központjaink műszakilag elavultak. Az esetenkénti alkatrész cserékhez csak úgy juthatunk, ha a másutt kiselejtezett telefonközpontból kapunk.— Mi akkor a megoldás a gondok enyhítésére?— A jelenlegi állapotokon csak úgy tudunk enyhíteni, hogy minden további bővítést megtiltunk. A karbantartás hatékonyságát úgy fokozzuk, hogy esetenként egy-egy központot pár napra leállítunk. Az üzemeken belül a telefonközpontoktól független hírközlési lehetőségeket biztosítunk.— Végső megoldást ez azonban nem jelent.— Természetesen. Azt a központok teljes cseréje és a hálózat teljes rekonstrukciója jelenthet. Ez ügyben felvettük a kapcsolatot a Postai Tervező Intézettel, a rekonstrukciós terv elkészítésére. Figyelembe véve a tervezés, a gyártási és építési időigényességet, a több tízmilliós nagyságrendű költségeket, a megoldás 3—4 éves távlatokat sejtet.— A 15-777-es hívószámú városi alközpont tíz élővonalat jelent, melyre hatvan mellékállomás kapcsolható. Ennek bővítése úgyszintén az üzemi távbeszélő központok rekonstrukciójával várható — mondotta végezetül a főenergetikus.Egyelőre tehát marad minden úgy, ahogy van. Ezt tudomásul kell venni, hiszen a feltételek a nagyszabású felújításra még nem adottak. De még valamit jó lenne magunkévá tenni, s ez a bevezetőben minden bizonnyal ki is derült. Azt, hogy a telefonokat ne terheljük randevú megbeszélésekkel, kalapkúra receptek átadásával, a virágzó gyümölcsfák szépségének ecsetelésével. Túl azon, hogy e meghitt beszélgetéseket a „vállalat bácsi” fizeti. Veress Tamás



4 ÉRCBÁNYÁSZ 1980. OKTÓBER 15.
Emberközelben a munkásszállítás problémái

Volán-vezetők látogatása fiz idősebbekért a közlekedésbenSzeptember 22-én a Volán 12. sz. Vállalat gazdasági, párt-, és szakszervezeti vezetősége, Fűzi Árpád igazgatóval az élen, látogatást tett vállalatunknál. A látogatás célja a MÉV és a Volán 12. sz. Vállalat között 1979-ben létrejött — a munkásszállítás jobbátételét célzó — szerződés tapasztalatainak megbeszélése, valamint a bányászok munkájának megismerése volt. A vendégek — vállalatunk vezetőinek kíséretével — a IV. sz. bányaüzemben bánya járáson is részt vettek. Ebből az alkalomból kértem interjút Fűzi Árpád igazgatótól.
— Milyen benyomásai 

vannak üzemünkről és a? 
uránbányászok munkájá
ról, e rövid látogatás so
rán?— Huszonöt éve dolgozom a közlekedés területén. Ez volt az első alkalom, hogy bányában jártam. Nagy várakozással készültem a látogatásra, de a látottak mindent felülmúltak. Meglepett a vágatok és munkahelyek ki-

A Szovjetunió Országos Atomenergia Bizottságának és a leningrádi Hlo- pinról elnevezett Rádium Intézetének munkatársai: Abdulahotov M. K., Kudinov A. G., Kuzjanyin E. N„ Rjazoncev V. I. és Krivokanyev A. T. szeptember 8—20 között látogatást tettek hazánkban. Az ötfős küldöttség a két ország békés célú atomenergia felhasználásának területén megkötött együttműködési szerződés alapján végezte munkáját, s látogatásuk során felkeresték a Kísérleti kutatási és automatizálási üzemünket is. *A bulgáriai Redki Metali testvérvállalat szakemberei: Petrov Pjotr, Georgi Tom- csev és Pavel Petrov szeptember 15—24 között vállalatunk vendégei voltak. A háromfős geológus csoport a permi képződményekben előforduló ércese- dés kutatási és feltárási módszereit tanulmányozták.

képzése, a fúrás és a szállítás megoldása. Figyelmet érdemel a bányabiztonság és az egymást segítő, ösz- szehangolt, fegyelmezett munka. A bányalátogatás számunkra emberközelbe hozta a munkásszállítás problémáit. Méginkább érthetővé vált előttünk, hogy miért igénylik a bányászok azt, hogy ülve utazhassanak műszak után haza.
— Miként látja a MÉV 

és a Volán 12. sz. Válla
lat között 1979-ben meg
kötött szerződés megvaló
sulását?— A szerződés lényege a munkásszállítás javítását célozza. Az objektív feltételekhez igazodva úgy érezzük, hogy a kulturált munkásszállítás terén sikerült előrelépnünk. A városi közlekedés gondjai pillanatnyilag nem feszítenek, évente 60—70 új autóbusz forgalomba állítása jelentős eredménynek számít.

— Régi vágya az urán
bányászok egy részének, 
hogy a Kertvárosból is in
duljanak közvetlen mun
kásjáratok, mikor válik 
mindez valóra?— Ezt a problémát mi is ismerjük, de egyelőre nem tudjuk megvalósítani, Nem lenne célszerű városi és munkás járatokat párhu-' zamosan indítani. A Tüzér utcai felüljáró, valamint a vásárcsarnok melleti autóbuszpályaudvar elkészülte e problémát orvosolni fogja. Felvetődött, hogy a kertvárosi munkásjáratot Pellérden keresztül közlekedtessük, de az uránvárost ég a munkásszállót nem célszerű kikerülni, mivel a munkások zöme ott lakik.

— A látogatásnak- mi
lyen hatása lesz a továb
biakban?— A jóértelmű személyes kontaktus kedvező hatással van az együttműködésre, bizonyos problémák megtárgyalásánál kevésbé bonyolult és gyorsabb az ügyintézés. Reméljük, hogy látogatásunk és eszmecserénk a munkásszállítás még meglevő kisebb problémáit közelebb hozza a megoldáshoz — mondotta befejezésül Fűzi Árpád. Dr. Góbi János

Társadalmunk széles körben 
gondoskodik idősebb állampol
gárairól. A velük való foglal
kozás sokrétű feladatot, nagy
fokú türelmet és megértést 
követel.

1980. október 17-től 23-ig ke
rül sor az „Idősek hete a 
közlekedésben” akcióra. A 
baleseti statisztika ismereté
ben feltétlenül szükséges a 
fenti akció. Az idős emberek 
baleseteit elemezve megálla
pítható, hogy a közlekedés 
egyik legveszélyeztetettebb ré- 
t gét alkotják. A Közlekedésbiz
tonsági Tanács az ő védelmük 
érdekében sokrétűen megszer
vezte részükre a gyalogos 
közlekedés szabályainak okta
tását, az erről alkotott közpon
ti irányelvek megvalósítását.

Köszöntjük a 75 éves Kővágószőlősi 
Önkéntes Tűzoltó EgyesületetSzeptember 27-én bensőséges ünnepségen emlékeztek meg a Községi Önkéntes Tűzoltó Egyesület fennállásának 75 éves évfordulójáról, melyen az egyesület régi és aktív tagjain kívül részt vettek az országos, megyei és városi tűzoltóparancsnokság, a városi tanács, a MÉV pártbizottság, a helyi tanács, a községi pártszervezet, a Hazafias Népfront és a termelőszövetkezet képviselői.Péntek Ferenc parancsnok mondott ünnepi beszédet, majd kitüntetések
FOTOPÁLYÁZATA MÉV szakszervezeti bizottsága védnökségével a Ságvári Endre Művelődési Ház és fotóköre Munkásélet címmel fotópályázatot hirdet, a vállalat dolgozói, szocialista brigádjai és a városunk III. kerületében lakó fotósamatőrök részére.A pályázat célja: olyan képek, alkotások kiválasztása, melyek híven tükrözik mai életünket, munkánkat, az ember és környezetének kapcsolatát. A témák tárják fel a társadalmi vagy a magánélet tipikus jelenségeit. Szívesen fogadják a rendező szervek a fizikai munka szépségét és nehézségét bemutató fotókat továbbá lakóhelyünk és környékét, új létesítményeinket ábrázoló, valamint az életet gazdagító kultúra, művészetek, sport területéről választott témákat. Lehelt az ábrázolás tárgya a gyer

Eredmények és tennivalók

Munka és Művelődés 1975
A Munka és Művelődés mozgalom Pécs város sok száz szocialista brigádjának összehangolt közművelődési mozgalma ötödik — befejező — évéhez érkezett. Vállalatunk munkáskollektívái — 74szocialista brigád — ott voltak a mozgalom születésénél is, az idei szakaszban pedig 120 brigád értékelésénél veszik figyelembe az MM-ben elért eredményeket.Az üzemi művelődési bizottság értékelése szerint 119 brigád teljesítette művelődési vállalását, egy visszalépett. A tevékenység általában kiszélesedett, a brigádok bátran és differenciált módon választottak a felajánlott lehetőségekből. Népszerű volt a Néprajzi Múzeum, sokan

A Közlekedésbiztonsági Ta
nács tevékenységén túl meg
határozó szerepe van az ered
ményes munkában mindany- 
nyiunknak, akik a közlekedés 
ben részt veszünk. Nagyon jól 
tudjuk, hogy az idős emberek 
látása, figyelme, reflexei nem 
hasonlíthatók össze a mienk
kel. Az egyetlen megoldás te
hát, hogy sokkal nagyobb kö
rültekintéssel, megértéssel kell 
viseltetnünk velük szemben a 
közlekedésben is. Akár gyalo
gosan, akár gépjárműben köz
lekedve érezzük fokozott kö
telességünknek elősegíteni biz
tonságos közlekedésüket. Fon
tos feladatunk, hogy az akció 
felhívása — annak idején túl 
is — meghatározza mindenna
pos közlekedésünket.

Kósa József

ég jutalmak átadására került sor.Tóth József a Tűzbiztonsági Érem ezüst, Széna István a bronz fokozatát vehette át.Az egyesületet országos parancsnoki dicséretben részesítették és jubileumi dísztárgyat kapott, három fő országos parancsnoki dicséretet és jutalmat vett át.A megjelenteknek a kő- vágószőlősi általános iskola úttörői adtak hangulatos műsort. II. I.
mek, a család, az egyén és az általa alkotott szű- kebb-tágabb világ.Beadható személyesen a helyszínen 1980. november 17-én 17 órától, vagy postán, szerzőnként 10 dia 18x24 cm-es fotó. A képsorozatok egy képnek számítanak. A pályamunkák hátoldalára kérjük felírni a kép címét, a szerző nevét és lakáscímét (üzemét).A nyilvános zsűrizés1980. november 17-én 18 órakor kezdődik a Ságvári Endre Művelődési Ház fotókörében, 7633 Pécs, Hajnóczy u. 41. A munkákat meghívott szakmai zsűri bírálja el és dönt a díjak odaítéléséről.Az elfogadott képeket kiállításon mutatjuk be. Minden kedves érdeklődőt szívesen várunk. Bővebb felvilágosítást a 6-321-es telefonszámon a fotókörvezető ad.

hallgatták a Pécsi Rádió rendszeres Munkásművelődés adásait is.A szeptemberi Pécsi Műsorban jelent meg az 1980. évi vetélkedő részletes kiírása, mely a korábbi évektől eltérő módszereket és lebonyolítási elveket tartalmaz. A leglényegesebb eltérések; Csak fizikai állományú dolgozók alakíthatnak csapatokat és ezek 5 főből álljanak; üzemi vetélkedőket a terv nem ír elő, de javasol; a városi vetélkedőben külön nevezés alapján vehetnek részt a brigádok; részvételüket az üzemi vetélkedőn elért eredmény nem befolyásolja.A MÉV üzemei, illetve művelődési bizottságaik éltek a választás lehetőségével. Eszerint október végén — még meg nem ha
Az írónak is élményt jelentett volnaSzeptember 20-án éjszakai előadásit tartott a Nyitott Színpad, tizenegyedik alkalommal játszották Örkény István: Pisti a vérzivatarban című drámáját. A késői — 11 órai — kezdés sem riasztotta el az érdeklődőket, zsúfolásig megtelt a Ságvári nézőtere.Jelenlétével megtisztelte az előadást Örkény István özvegye, Radnóti Zsuzsa is, aki színjátszóink kedvéért töltött egy napot Pécsen.Az előadás után megha- tottan köszönte meg a színházi élményt, kiemelve a tolmácsolás letisztultságát, az amatőrök lelkes csoportmunkáját és Vincze János elmélyült, értő rendezését. Vendégünk hangsúlyozta; Örkény Istvánnak is nagy élményt jelentett volna a sokszínű

A SAGVARI ENDRE 
MŰVELŐDÉSI UAZ 
PROGRAMJÁBÓL

15-én: Magányosok klubja. 
Az infarktus megelőzése.

lS-án 16 órakor: Jakabhegyi 
ásatások (Szocialista brigád 
klubest).

18- án: Nyugdíjas est.
19- én: Disco.
22- én 16 órakor: Vállalati 

könyv és ifjúság vetélkedő.
23- án 16.30-kor: Törökök Pé

csett. (Szocialista brigád klub- 
est.)

Hétfő esték a Ságváriban.
20- án: Norma Rae Oscar- 

díjas amerikai film.
Ságvári Filmklub.
21- én: Azt csinálok amit 

akarok, magyar film.
Ságvári Filmszínház:
15-én: Negyedik fázis, ame

rikai film.
18-án: A katona és az ele

fánt, szovjet film.
18-án; Szegfű vodkával, len

gyel film.
22- én: Az áldozat, magyar 

film.
25- én: Folytassa cowboy! An

gol film.
26- án: Folytassa cowboy!

Angol film.

tározott napokon — a III. sz. bányaüzem, az ÉDÜ és a Kís-kut. üzem rendez — összes benevezett brigádja részvételével — üzemi vetélkedőket. A II. és IV. sz. bányaüzem, a Kutatómélyfúró és Szolgáltató üzem vállalkozó kedvű brigádjai közvetlenül a városi elődöntőkbe neveztek, a Központ és az Anyag- és áruforgalmi főosztály brigádjai pedig nem vetélkednek.A meghirdető szervek értékelése után — decemberben — vállalatunk is mérlegre feszi a résztvevők — és különösen a mind az öt évben benevezettek — tevékenységét és tapasztalataikat, véleményüket figyelembe véve korszerűsíti a brigádművelődést. Ha a Munka és Művelődés mozgalom félévtizedes „történelme” novemberben véget is ér, az eredmények és a brigádok lendülete által — ha kell, más utakon és más módszerekkel is — de tovább viszi a munkásművelődés ügyét.

— számára is új felismeréseket hozó — előadás. Az amatőrtársulat boldogan és meghatottan fogadta az elismerést és Radnóti Zsuzsa ajándékait.Részt vett a beszélgetésen Mihail Ali-Husszein, a moszkvai Szovremennyik Színház rendezője is, aki szívből grátulált az együttesnek. Elmondta, hogy az amatőrök néha utat mutathatnak a hivatásos színházaknak is és úgy érzi, hogy egy remek magyar dráma igen jó előadását tekinthette meg. Vincze János „kollegájának” az együttes összetartásához és további munkájához kívánt sok Isikert.A késő éjszakába nyúló találkozón színjátszóink Radnóti Zsuzsával folytattak meghitt, baráti beszélgetést. Zsikó János
29-én: Biztosan ölő sárkány 

lady, japán film.
31-én: Kisgrafika barátok

klubja: Az intézmény csoport-, 
kör- és klubvezetőinek talál
kozója.

Propagandista klub.
16-án: Módszertani felkészí

tés, filmvetítés ÁBÉCÉ és Ne 
csak szavakkal c. filmek. Elő
adó: Kablár János.

20- án: Magyar munkásmoz
galom rövid története, káder
képző tanfolyam előadása, 
filmvetítéssel.

Előadó: Volcsányi János.
21- én: KISZ MÉV bizottság 

Kilián kör.
22- én: Egyéni felkészítés, 

anyaggyűjtés, más rendezvény
re igényelhető.

23- án: A pártélet lenini nor
mái. Előadás: A párttagok 
elméleti-politikai alapismeretéi, 
az előadások a magyar for
radalmi munkásmozgalom tör
ténetéből, és a Pártlrányítás 
és pártélet kérdései tanfolya
mok propagandistái részére.

Előadó: Cser János.
27- én: Politikai oktatás (üze

mi rendezvény).
28- án: Szakszervezet. Idő

szerű kérdések tanfolyama. Az 
életszínvonal és szociálpolitika 
időszerű kérdései a kongresz- 
szusi határozat jegyében.

A vállalati szociális tervek 
tartalma, készítése és az ez
zel kapcsolatos szakszervezeti 
feladatok.

Előadó: Bimbó József.
29- én: Egyéni felkészülés,

anyaggyűjtés.
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Nőkről 
— nőknek Daru, felrakógép és sodronykötél Több mint 20 év 

a társadalombiztosításban

A nőpolitika végrehajtása többek között azon is múlik, hogy nődolgozóink milyen igényeket támasztanak ömagukkal és a vezetéssel szemben, mennyire vannak tisztába lehetőségeikkel, jogaikkal, de azon is múlik, hogy milyen mértékben folynak bele a saját problémáik megoldásába.Az szb mellett működő nőbizottság éppen azzal a céllal jött létre, hogy ezeket a tennivalókat koordinálja, összefogja a nődolgozókat, megfelelő reális célokat tűzzön ki.Idén, a szakszervezeti választásokkor az üzemi nőbizottságok is újjászerveződtek. így volt ez aIII. sz. bányaüzemben is, ahol az elmúlt napokban tartották a választások utáni első nőgyűlést.Ebből az alkalomból kérdeztem meg Fábián István- nét, az szb új nőfelelősét, hogy milyen tapasztalatokat hozott ez a rendezvény.— Nőbizottságunk féléves munkaterv alapján végzi feladatait, melyek a nődolgozók érdekvédelmét és a családvédelmi teendőket ölelik fel. Mindezeken kívül igyekszünk an-a is gondot fordítani, hogy kulturális és társadalmi rendezvények szervezésével igényt támasszunk, s ezekbe bevonjuk a nődolgozóinkat.— Sajnos nem mindig úgy sikerülnek ezek a dolgok, ahogyan szeretnénk, de aktíváink igyekeznek a lányok, asszonyok igényei és lehetőségei szerint szervezni a közös rendezvényeket.Fábián Istvánná azt is elmondta, hogy továbbra is feladatuknak tekintik a nődolgozók brigádmozgalomban való részvételének elősegítését, figyelemmel kísérik az egyedülálló nők élet- és munkakörülményeit, család- és beteg- látogatásokat szerveznek, valamint biztosítják a rendszeres rákszűrésen való részvételt.Ez utóbbival kapcsolatban javaslatként hangzott el a nőgyűlésen, hogy a jövőben tartsanak gyakrabban egészségügyi ismeretterjesztő előadásokat és filmvetítéseket.Igényként az is felmerült, hogy szervezzen a nőbizottság közös kirándulást, de szó esett arról is, hogy az asszonyok második műszakjának megkönnyítése érdekében bővítsék az üzemi büfé áru- választékát.A nőbizottság mint eddig, a jövőben is aktív kezdeményező szerepet vállal a családi, társadalmi ünnepségek szervezésében.E tevékenységüknek — melyet általában a KISZ- szel közösen végeznek —, már szép hagyományai vannak.■— Természetesen jövőbeni feladatunknak tekintjük azt is, hogy dolgozóink gyermekei számára emlékezetes Télapó-ünnepségeket és gyermeknapot tartsunk — mondotta befejezésül Fábián Istvánná.II. I.

Tanácskozás a biztonság, a gazdaságosság jegyében

Tizenhárom nemzet szakemberei vettek részt szeptemberben Budapesten, a Technika Házában a III. daru, felrakógép és sodrony- kötél kollokviumon, a Gépipari Tudományos Egyesület szervezésében. Tekintettel arra, hogy a különböző emelőszerkezetek és ezzel együtt a sodrony- kötelek jelentősége az élet minden területén egyre nagyobb lesz, a fejlődés újabb problémákat vet fel, szükségessé vált egy átfogó nemzetközi program kialakítása.A bányászat, mint az ipar legnagyobb sodrony- kötél felhasználója, különösen érdekelt e témában, hiszen a sodronykötél optimális kihasználása a biztonság mellett jelentős gazdasági tényező. Európa- szerte egyre gyakoribbak a 1000 méternél mélyebb aknák. A szállítást többköteles, hajtótárcsás szállítóberendezések látják el, ezért a beruházási és üzemelési költségek magasak.Eredményes kísérleteket folytattak a kötelek műszeres vizsgálatára, hogy a kötelek állaga minél pontosabban megállapítható legyen. A sodronykötélgyárak egyre korszerűbb gyártástechnológiával, újabb
Eredmények és gondok
Az MHSZ tevékenysége a III. sz. üzembenSzeptemberben tárgyalta a III. sz. bányaüzem pártvégrehajtóbizottsága az üzemi MHSZ tevékenységéről szóló jelentést, Tóth Károly klubtitkár előterjesztésében.Az alábbiakban az elhangzottakról próbálunk rövid összefoglalást adni.A vb legutóbb 1979 májusában foglalkozott e témával, s akkor 115 fős tagsággal dicsekedhetett a klub. Ez a létszám mostanra közel negyven fővel csökkent, ami erősen érezteti hatását a rendezvényekre való mozgósításban.További gond, hogy egyre kevesebb a nőtagok száma. Emiatt a klub nem tud a versenyeken női csapatot indítani.A jelenlegi kis létszámú aktívahálózat eléggé túlterhelt, közöttük kevés fiatal található, ami előbb- utóbb megbosszulja magát. Az említett hiányosságok ellenére a klub lövészcsapatai elfogadhatóan szerepeltek a vállalati versenyeken, ami azt is jelenti, hogy a vizsgált időszakban a munka nem esett vissza, de látványos előrelépést sem sikerült elérni. Az anyagi-technikai feltételek biztosítottak, így elsősorban a személyi feltételek jobb kihasználása segítheti elő az eredményesebb szereplést.Az előterjesztés részletesen foglalkozott a klubtanács munkájával, a politikai nevelő tevékenységgel, a tömeg- és sportmunka eredményeivel és feladataival. E témakörből ragadtunk ki néhány eredményt és hiányosságot.A klub a munkatervében szereplő versenyek mindegyikét megrendezte,

konstrukciókkal hosszú élettartamú köteleket gyártanak, igazodva a felhasználók igényeihez. A résztvevők minderről meggyőződhettek a miskolci December 4. Drótművekben, ahol az üzemlátogatás előtt több érdekes előadás hangzott el.A haj tó tárcsás aknaszállító berendezésben a gyakori kötélvég levágása miatt (hatósági előírás), a kötél úgy megrövidül, hogy tovább kéthatású szállításra már nem használható. A kötél végből 1 m-es darab levágására, a kötél roncsolásos vizsgálatára van szükség. Amennyiben a laboratóriumi vizsgálat

azok látogatottsága és színvonala jónak mondható. A szokásos rendezvényeken túli új kezdeményezések azonban nem voltak tapasztalhatók, ami egy kissé a lelkesedés hiányára mutat.Az üzemi lövész klub jó kapcsolatokkal rendelkezik nemcsak üzemen belül, hanem azon kívül is. Éppen ezért jogosnak tűnik az az elvárás — a vitában elhangzottak alapján — hogy tovább kell fejleszteni a patronált iskolákkal való együttműködést, a helyi agitációs és propaganda tevékenységet, a rendezvények népszerűsítése érdekében, valamint tömeges sportolási lehetőséget biztosítani dolgozóinknak.A szocialista brigádok nagy számban vesznek részt a számukra rendezett lövészversenyeken. Ilyen alkalmakkor a lövészcsapatok tagjai nem is indulhatnak. A jövőben csökkenteni kívánják e versenyek nevezési létszámát, mert 70—80 fővel a lövészetvezető nem tud kellően foglalkozni.A végrehajtó bizottság a jelentés meghallgatása és megvitatása után a további feladatokat is meghatározta.A klubvezetőség megfelelőbb foglalkoztatása, a jobb munkamegosztás, az aktívahálózat szélesítése lenne szükséges a testület véleménye szerint ahhoz a minőségi előrelépéshez, ami az üzemi MHSZ lövész klubtól joggal elvárható.Kellő odafigyeléssel, egy kissé lelkesebb munkával és közös összefogással bizonyára megoldhatók ezek a feladatok.Herendi István

eredménye kielégítő, a kötél használati ideje 1 évvel, ezt követően félévenként hosszabbítható.Bizonyított tény, hogy a laboratóriumi vizsgálat nem ad olyan pontos képet a kötél állapotáról mint a roncsolásmentes műszeres vizsgálat.Újabb gazdaságos lehetőséget kínál a laposkötél emelőkötélként történő fel- használása. A többköteles rendszerek helyett alkalmazható 1 db laposkötél. Előzetes számítások szerint laposkötél alkalmazása esetén a beruházási költségek 25 százalékkal csökkenthetők.Az előadásokat széles körű eszmecsere követte. Több bányaüzem tapasztalatai megerősítették a MÉV IV. sz. bányaüzemének műszeres kötélvizsgálatából szerzett tapasztalatokat. Hatéves műszeres kötélvizsgálati gyakorlat után megállapítható:1. A műszeres defektográ- fos vizsgálat megbízhatóbb és átfogóbb képet ad a kötél állapotáról mint a hagyományos vizsgálat.2. A kötél romlása nem a kötélvégeken jelentkezik, hanem a kötél azon szakaszán, melyek a szállítógép gyorsítása, illetve lassítása közben a hajtótárcsákon átfutnak.A fentiek bizonyítására az egyik lecserélt aknakötél végéből levágott 1 m-es darabot, valamint a műszeres kötélvizsga által legrosszabbnak ítélt kötélszakaszból levágott 1 m-es darabot laboratóriumi vizsgálatnak vetették alá. A vizsgálat megállapította, hogy a kötél végének állapota 98 százalékos, a műszeres vizsgálat által ítélt kötéldarab állapota 60 százalékos volt. Tehát a műszeres vizsgálat biztonságosabb.A következő bratiszlavai, majd krakkói kollokviumon talán sikerül a még nyitott kérdéseket tisztázni. Kerekes István
Ifjúi lendülettel

Mint vállalatunk minden 
üzemében, a III. sz. bánya
üzemben is jelentős segítséget 
jelent a termelési tervek tel
jesítéséhez a széles körű szo
cialista munkaversenymozga- 
lom.

„A munkaverseny nemcsak 
a többletmunkára ösztönöz, 
hanem a korszerű szakisme
retek elsajátítására, az álta
lános műveltség emelésére, a 
rendszeres politikai képzés 
igényének felkeltésére Is” — 
hallottuk a szeptember 23-án 
tartott üzemi párt-vb-n, ahol 
a KISZ-vezetőség számolt be 
termelést segítő tevékenysé
géről.

Üzemünk dolgozóinak 31 
százaléka 30 éven aluli fiatal. 
Ez azt is jelenti, hogy a fia
talok termelésben elfoglalt he
lye, szerepe meghatározó az 
üzem életében. A különböző 
Ifjúsági termelési mozgalmak 
koordinálására az üzemi FMKT 
feladattervet dolgozott ki, me
lyet a KISZ-aktivisták bevo
násával eredményesen telje
sít.

Martini
Béla

idén harmincéves a 
carsauaiomoizioshas. Amo
lyan csenues juoneum ez, 
ami aiKaiom arra, nogy 
visszateüintsunk a narom 
eviized Iejioüesere, nogy 
oeiemntést nyerjuius az e 
területen uoigozox. min- 
uennapos gondjaiba. Ma 
mar természetesnek vesz- 
szuk, nogy mindenki in
gyenes orvosi ellátásban 
részesülhet, hogy a Deteg- 
sége teljes iüejere táppénzt 
kap, vagy hogy a dolgos 
even után öregKorban meg
jár a nyugdíj.

Martini Beta, a II. sz. bányaüzem tűzrendészed vezetője több mint két évtizede dolgozik a társadalombiztosítás területén.
— Mi volt a legelső 

megbízatása?— 1959-ben én lettem az üzemi vitás ügyi albizottság vezetője — mondja Martini Béla. — Ez volt az elsőfokú jogorvoslati szerv. Feladatunk a dolgozók társadalombiztosításával kapcsolatos vitás ügyek rendezése volt. Később tt- elnök lettem, és ma is az SZMT mellett működő társadalombiztosítási bizottság tagja vagyok. Ezen a fórumon egy szénbányász kollégámmal mi képviseljük a bányászokat.
— Mennyit változott az 

elmúlt két évtized alatt a 
társadalombiztosítás ?— Ez idő alatt kétszer változott és sokszor módosult a társadalombiztosítási törvény. Többször változott a nyugdíjtörvény és igen nagy jelentőségű volt a rehabilitációs rendelet meghozatala. Annak idején én voltam az üzemi rehabilitációs bizottság elnöke és ma is sok megváltozott munkaképességű dolgozó problémáival foglalkozom.

— A társadalombiztosí
tás területén úgy gondo
lom éppen a rehabilitáció 
a legfőbb probléma hordo
zója.— Kétségtelenül. Több okból is az. Egyrészt a megváltozott munkaképességű dolgozóknak megfelelő munkahelyet kell biztosítani. Munkát mindenkinek adunk, de az nem

Az elmúlt időszakban pél
dául a „hatékonyság, minő
ség” elnevezésű akcióban a 
KISZ-alapszervezetek a gaz
daságosabb és anyagtakaréko- 
sabb munkavégzésre ösztönöz
ték fiataljainkat. Ennek ered
ményeként a gazdasági építő
munka területén egyéni vál
lalásokkal közösségi megbíza
tásokkal és ezek teljesítésével 
hozzájárultak az egész kol
lektíva sikereihez.

A fiatalok gazdasági tevé
kenységének meghatározója az 
ifjúsági szocialista brigád
mozgalom volt. E verseny- 
formában az Idén 13 brigád 
összesen 84 fővel vett részt. 
Munkájuk félidei értékelésé
ről néhány jellemző adat: a 
létszám felét kitevő vájvégi 
brigádok mindegyike 100 szá
zalék felett teljesítette válla
lását. A kiszolgáló területen 
dolgozó fiatalok sem vallottak 
szégyent. Becsületesen teljesí
tik feladataikat. Az összválla- 
lásokat G brigád kimagaslóan, 
7 brigád részarányosán telje
sítette.

mindig felel meg az egyéni képességeknek. Nagy hangsúlyt helyezünk arra, hogy a megváltozott munkaképességűek az adottságaiknak legmegfelelőbb munkát végezzék. Sajnos vannak akik kényelmi megfontolásokból nem vállalnak el olyan munkakört, amelyek ellátására alkalmasak lennének, és ahol a társadalom számára leghasznosabb tevékenységet végezhetnék. Messzemenően idegenkednek attól például, hogy más vállalatnál helyezkedjenek el.— A másik nagy probléma, hogy egyesek minden követ megmozgatnak azért — bár még munkaerejük teljében vannak — hogy „rehabilitáltassák” magukat. Ez a néhány ember rengeteg időt és energiát rabol el tőlünk, így kevesebb időnk jut mások problémáinak rendezésére.— A közeljövőben várható a rehabilitációs rendelet módositása. Mi is sokat várunk ettől és hisz- szük, hogy a megváltozott munkaképességű dolgozók problémáit a jövőben jobban tudjuk majd orvosolni.
— Mit tekint a legfőbb 

feladatának a társadalom- 
biztosítás terén?— A dolgozók érdekvédelme a feladatunk. Be kell tartanunk a törvényes előírásokat úgy, hogy a dolgozók jogos igényei érvényesüljenek — mondta végezetül.Nógrádi Gábor

A fiatalok tevékenységének 
másik színtere a kommunista 
műszakokon, társadalmi mun
kaakciókban való aktív rész
vétel. Féléves szinten 1 020 
társadalmi munkaórát teljesí
tettek. Hulladék kábelből re
zet bontottak, sportpálya épí
tésben vettek részt, s mind
ezekkel anyagi fedezetet sze
reztek a különböző programok 
lebonyolításához. Üzemünk 
több intézményt, óvodát, böl
csődét patronál, s e munká
ban dicséretes szerepet vál
lalnak a fiatalok.

A további tennivalók Is 
megfogalmazódtak ezen a tes
tületi ülésen: „naprakész” fel
mérést kell készíteni az ifjú
sági szocialista brigádok élet
kori helyzetét Illetően, hogy 
a jelenlegi színvonal folyama
tossága biztosítható legyen: az 
FMKT vezetésével a személyi 
feltételeket megfelelő káder- 
előkészítéssel kell biztosítani.

Az üzemi KISZ-vezetőség 
értékelése szerint az 1980-as 
mozgalmi év első felében ki
magasló munkát végzett a 
34-es, a 24-es, a 7-es a Csétl 
Ottó, az Eötvös Loránd és a 
Péch Antal nevét viselő ifjú
sági szocialista brigád.

Herendi I.
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Uj létesítménnyel gazdagodtunk

Sportpálya
avatás
a III számú 
bánya
üzembenA testnevelés és a sport fontos szerepet tölt be a társadalom életében. Jelentősége társadalmi fejlődésünk részeként egyre fokozódik. Növekszik az igény az aktív pihenés, a testnevelés és a sport iránt, amely elválaszthatatlan része a szocialista embert formáló nevelő munkának, sajátos eszközeivel hozzájárul a dolgozók fizikai képességének fejlesztéséhez, szolgálja az egészség- védelmet és hozzájárul a honvédelem erősítéséhez is.Ezekkel a bevezető gondolatokkal indult az az ünnepség, melyet szeptember 24-én délután tartottak a III. sz. bányaüzemben, ahol sportpályavatásra került sor.Az öt évvel ezelőtt megépült salakos sportpályákat felújították, és aszfalt- burkolattal látták el. Ennek következtében a két pálya tenisz, lábtenisz, tollaslabda, kispályás labdarúgás, kosárlabda és röplabda játékokra vált alkal-A BDSZ, a MÉV szak- szervezeti bizottsága, az üzemi KISZ és szakszervezet 247 000 forinttal járult hozzá a költségekhez, de a létesítmény megépítésében

Intelem, Jószándék mind
hiába, egyes csapatok felrúg
va minden fegyelmet, külö
nösebb ok nélkül leálltak a 
bajnokság hajrájában. Joggal 
felmerült a kérdés: meddig 
mehet ez így tovább? Mikor 
vetnek véget a csapatok az 
önkényeskedésnek? Mi lesz a 
sorsuk?

A bajnokság versenykiírása 
alapján kizárják azokat az 
együtteseket, akik három al
kalommal nem jelennek meg 
a kiírt mérkőzésen. Az adott 
évben a vétkesek ellen több 
szankciót nem lehet alkalmaz
ni, ez így kevés! Ml lesz a 
sorsuk a kizárás után? Nem 
nevezhetnek a következő év 
bajnokságaira, így a Klub és 
a PMSC nem játszhat az 
1981-es évadban, de legyen fi
gyelmeztető a Szolgáltató „A” 
és Kiskút, együtteseinek szá
mára is, mert ha a hátralevő 
három forduló valamelyikén 
nem állnak ki, az előző két 
csapat sorsára jutnak.

A4i lesz veletek, öregfiúk?
Tavasszal nagy lendülettel 

kezdődött a 35 éven felüliek 
bajnoksága a PMSC újmecsek- 
aljai sporttelepén. Fordulóról 
fordulóra ment minden mint 
a karikacsapás. Még az előre 
hozott őszi mérkőzések idejé
nek betartása, a mérkőzéseken 
való megjelenés sem okozott 
problémát az együtteseknek.

A tavaszi szezon végén úgy 
köszöntek el: viszontlátásra 
ősszel. Azóta elmúlt a nyár, 
s úgy tűnik a 35 évesek ked
ve is. őszben járunk és a 
bajnokság akadozik, sőt áll. 
Miért? Mert több csapat nem 
jön el játszani, akik pedig 
eljönnek, nincs ellenfél és ők 
Is leálltak.

Az ÉDÜ MHSZ lövészklubja 
a közelmúltban rendezte meg 
a Bányász Honvédelmi Kupa 
csapat és egyéni lóverseny 
negyedik fordulóját. Az ÉDÜ 
tartja a vezető helyét a férti 
puska és pisztoly csapat- és 
egyéni versenyben, míg a 
nőknél a II. sz. bányaüzem 
csapata biztosan vezet. Jó 
formában versenyzett Dömötör 
Ferenc a férfi kispuskában, 
Péhl Jakabné a női kispuská
ban, és helyet cserélt Tari és 
Sáfrány a pisztolyversenyben.

Eredmények: férfi kispuska 
csapat: 1. IV. sz. bányaüzem 
518 kör, 2. ÉDÜ 516 kör, 3. 
Kís-kut. 506 kör, 4. III. sz. 
bányaüzem 503 kör, 5. Szol
gáltató üzem 483 kör, G. Ku
tató-mélyfúró 468 kör, 7. II.az üzem szocialista brigádjai és a KlSZ-alapszerve- zetek tagjai is 1630 társadalmi munkaóra végzésével segítettek.Bárácz István szb-titkár avatóbeszédében elmondotta, hogy az üzemvezetés gondot fordít a testnevelési- és sportmozgalom támogatására, mert ezt az ifjúság nevelése fontos részének tartják. Annak a reményének adott hangot, hogy a most átadott sportpályák hozzájárulnak a dolgozók megnövekedett szabadidejének hasznos eltöltéséhez.—• A pályák építésénél szemünk előtt lebegett a cél — mondotta —, hogy a rendszeres testedzés és sport még több ember mindennapi életének részévé válhasson, a nevelés, a szórakozás, az egészségmegőrzés tényezője lehessen.örömmel vennénk, ha a most • átadott létesítmény nemcsak üzemünk dolgozóinak tömegsport-igényeit elégítené ki, hanem a kő- vágószőlősi általános iskola tanulói és a község lakói is kihasználnák a felkínált lehetőséget.Herendi István

Nem könnyű az Ilyen állás- 
foglalás, de a bajnokság jö
vőjéért, tisztaságáért, sport- 
szerűségének megóvásáért meg 
kell tenni. A bajnokság XIX. 
fordulója felhígította az élme
zőnyt. A III. üzem 3 ponttal 
vezet a második helyen álló 
Kutatősok előtt és négy pont
tal a IV. üzem előtt. Tizen
hét fordulón keresztül esélyes 
Szolgáltató „B” kiesett az el
ső helyért folyó versenyből.' 
Gyakorlatilag csak a III-as 
és Kutatósok között dőlhet el 
a bajnoki cím sorsa. Az utób
binak van esélye abban az 
esetben, ha nyernek a lista
vezető ellen, hátrányuk egy 
pont lenne, de ez még kevés.

A IV. üzem számára a 
bronzérem már biztosított, de 
elképzelhető a csillogóbb érem
megszerzése is.

Az élmezőny állása:
1. III. üzem 34, 2. Kutató

mélyfúró 31, 3. IV. üzem 30, 
4. Szolgáltató „B” 27.

Kezdődött, akárcsak a fia
taloknál a PMSC csapatának 
kiválásával, minden előzetes 
bejelentés nélkül. Mások is 
követték példájukat, és most 
az őszi bajnokság itt áll csa
patok nélkül.

Az illetékes üzemi sportfele
lősök elmondották, hogy a 
játékosok ígéretében nincs 
hiány, megígérnek ők mindent 
még a mérkőzés napján is, 
csak elfelejtenek az adott 
időben megjelenni a pályán. 
Több játékossal beszéltem, s 
megtudtam, hogy a távolma
radást kiváltó ok, az őszi 
munkák elvégzése a kisker
tekben ...

Szóval a játékosok „kis
gazdák” a háztájiban és ezért 
nincs idő a focira. Az ok ért
hető, csak az nem, hogy 
miért vállalták akkor a játé
kot, vagy miért nem egyez
tetik össze a focit a kerti 
munkával. Biztosan meg le
hetne oldani, de úgy látszik 
az előbbi változat előnyösebb.

A Jövőt illetően egy meg
oldást javasolhatunk. Az őszi 
forduló mérkőzéseit a tavaszi
val együtt kell megszervezni, 
remélve, hogy a tavaszi mun
kák lehetővé teszik a bajnok
ság sorozatok kezdetét és 
befejezését.

Kovács Miklós

Vönöczky András
a sokszoros bajnok

Hatszoros Európa-bajnok, 
egyéb versenyeken elért ér
meit jószerivel már ö is kilók
ban méri. Nemzetközi osztá
lyú sportolói minősítéssel ren
delkezik, ami feljogosítaná 
arra, hogy két évig csak 
portpályafutásának éljen, kap

va a kiemelt anyagi juttatást. 
Két év után - ha bajnoki 
címét megvédi - ismét „ölé
be hullhat” a csak sportnak 
élés, ö azonban szenvedély
nek, kikapcsolódásnak tartja 
a sok versenyt, az elméleti 
és gyakorlati felkészülést. így 
a talán többek által irigyelt 
„jó lehetőséggel” nem él. 
Nem, mert mint mondta, hi
vatásához is ragaszkodik. Szer
számgép-szerkesztő mérnöki 
diplomájával az ország több 
városába hívták, de itt maradt, 
a JPollack Mihály Műszaki Fő
iskolán gépgyártástechnoló
giát tanít. Maradt a klubért, 
melynek rangját személye oly 
sokszor öregbítette.

ötéves korában kezdte el a 
kezeügyébe kerülő fadarabok
ból farigcsálni kis hajóit. 
Szülei legnagyobb bánatára, 
mert ők hegedülni taníttatták, 
s szolfézsra járatták. Az ott
honi gyakorlások azonban 
mind sűrűbben csaptak át kis 
hajók gyártásába. Egyszer az
tán sarokba vágva a becses 
hangszert, a vonót végérvé
nyesen felcserélte a faragókés
sel. Beiratkozott az úttörőház 
modellező szakkörébe. Még 
abban az évben — 1958-ban a 
Balokány tavon megnyeri az 
úttörő megyebajnokságot vi
torláshajó modelljével.

— Szervezett formában igazi 
hajósként — mondja az Euró
pa-bajnok - 1962 óta az MHSZ 
Ércbányász Modellező Klubnál 
tevékenykedem. Kégen a mo
dellező szakkörökben nem 
igen vették figyelembe a gye

rekeket. Ez azért fontos, mert 
Mohai Pistinél egészen más 
kezdettől fogva a helyzet. 
Amelyik gyerekben fantáziát 
lát, azt tolja előre. Nos a 
klubhoz kerülésem első évei
ben azért inkább csak munka 
akadt, eredmény nemigen.
- Egyetemi tanulmányaim so

rán, amikor a fizikával beha
tóbban kezdtem megismerked
ni, a DM osztályban akkor 
kezdtünk az ismeretlenségből 
kiugrani. Volt olyan tervünk, 
melynek vitorláshajó „szülött
jei” tizennégy évig megállták 
helyüket a nemzetközi ver
senyvizeken. Ez a modell 
nyert négy EB aranyat, egy 
ezüstöt és egy bronzot.

Az elmondottak azért fonto
sak, mert a modellezők között 
igen sokan vannak, akik épí
teni szeretnek, szépet. S utá
na a versenyen csodálkoznak, 
hogy az a fránya hajó nem 
siklik a vizen. Nem, mert nem 
jó a tervezése.

A számára első Európa-baj- 
nokságon - 1969-ben Bulgária
- Pécsről egyedül csak ö 
indul és bronzéremmel tér 
haza. Nagy siker volt ez ak
kor, hiszen addig az olaszok, 
oroszok, jugoszlávok és fran
ciák osztoztak az érmeken. 
Esélyesnek egy pillanatig sem 
hitte magát, csupán azt tudta, 
hogy van egy jó hajója. Az 
aprólékos tervezés így mind
járt az első nagy versenyen 
„meghálálta” a sok számítást. 
A jugoszláviai EB-n — 1972-ben
- először indult magyar vitor
láshajó modellező csapat, hat 
fővel. Két pécsi is helyet ka
pott, Kalkó Ede, s Vönöczky 
András. Innen már egy arany 
s egy bronz érem nehezítet
te csomagjait hazáig. Kaiké is 
Európa-bajnok lett, igaz e 
címet a hajó utólagos minősí
tésekor elvették tőle. Mintegy 
bizonyítandó, hogy ő volt a 
legjobb, a második helyezett
- akiből így első lett — 
nem akarta átvenni az arany
érmet.

Bécsben - 1974-ben - már 
három pécsi versenyző indul, 
s a trió kitett magáért, Ná- 
daskay, vönöczky, Kalkó 
egyenként állhat a dobogó 
legmagasabb fokára. Mind
hárman aranyéremmel térnek 
haza.

_ Klubunkra ekkor már 
kezdenek jobban felfigyelni a 
szakemberek, s gondolom el
lenfeleink is. De tény, hogy 
minden EB-n fejlődtünk, ta
pasztalatot gyűjtöttünk. Így 
nem csoda, hogy Hamburg
ban 1976-ban már a hatfős 
magyar csapatból négyen vol
tunk pécsiek. Mindenki érem
mel tért haza, s nekem is 
jutott két arany - mondja 
Vönöczky András, majd így 
folytatja:

_ A sportág történetében az 
első világbajnokságot 1978-ban 
Olaszországban rendezték. El
ért eredményeink alapján 
mindenki elsöprő fölényt várt

sz. bányaüzem 397 kör. Egyé
niben: 1. Dömötör Ferenc II. 
sz. bányaüzem, 183 kör, 2. 
Tari Imre ÉDÜ 176 kör, 3. 
Várhegyi István Kís-kut. 176 
kör.

Pisztoly csapat: 1. ÉDÜ 533 
kör, 2. II. sz. bányaüzem 502 
kör, 3. III. sz. bányaüzem 496 
kör, 4. Szolgáltató üzem 485 
kör, 5. Kutató-mélyfúró 457 
kör. Egyéniben: 1. Tari Imre 
ÉDÜ, 182 kör, 2. Sáfrány Ist
ván ÉDÜ 181 kör, 3. Dömötör 
Ferenc II. sz. bányaüzem 177 
kör.

Női kispuska csapat: 1. II. 
sz. bányaüzem 507 kör, 2. IV. 
sz. bányaüzem 473 kör, 3. 
Szolgáltató üzem 454 kör, 4. 
ÉDÜ 423 kör, 5. Kutató-mély
fúró 388 kör.

Egyéniben: 1. Péhl Jakabné 
II. sz. bányaüzem 180 kör, 2. 
Jozipovics Károlyné Szolgál
tató üzem 176 kör, 3. Zsigo- 
vics Jánosné II. sz. bánya
üzem 170 kör.

Az ötödik, befejező forduló
ra október 8-9—10-én a Kuta
tó-mélyfúró üzem MHSZ lö
vészklub rendezésében kerül 
sor.

Varga Béla

tőlünk, a pécsiektől. Kint 
azonban tikkasztó kánikula, 
szélcsend fogadott, s a sze
rencsével is hadilábon álltunk, 
igaz, Dúsa András itt lett if
júsági világbajnok, s egy 
ezüstérem az én „gyűjtemé
nyembe” is jutott.

— Az idei nagykanizsai EB-n 
az Ércbányász színeket már 
hatan képviseltük. Ügy vélem 
jól szerepeltünk.

Minden bizonnyal, hiszen 
Kucsera, Nagy egy-egy arany
éremmel, Dúsa egy bronz
éremmel, míg Vönöczky két 
aranyéremmel tért haza. Mind
ezek az egyéni képességeken, 
a tudáson, a modellek szere- 
tetén túl a klubon belüli jó 
csapatszellem számlájára is ír
hatók. Azért, mert hiszen a 
versenyeken ellenfelek, mégis 
a megépített hajókat egymás
sal zsüriztetik. Sőt olykor 
tervrajzokkal segítik egymást. 
Gondjuk csupán annyi, hogy 
a hajóépítéshez az üzletekben 
szinte semmit nem lehet 
kapni. Viszont ha versenyben 
akarnak maradni...?

— A modellezés szeretete 
sokat segít, néha a gondokat 
is megoldja. Csak az a baj, 
hogy én mást is szeretek. Ha 
nem modellezek akkor síelek, 
ha nem síelek, akkor vitorlá
zom. Igazi nagy vitorlással. 
B“r, eSycc több gond, hogy 
miként is osszam be az idő
met, különösen mióta iker 
kislányaim megszülettek.
- Tudod, egy dolgot igen 

sajnálok. Nem találom a he
gedűmet, melyet évtizedekkel 
ezelőtt a sarokba vágtam. Kár, 
mert ma már olyan Jó lenne 
egy kicsit pihentetőül muzsi
kálni.

Veress Tamás

HÍBKU

VEZÉRIGAZGATÓI utasítás 
módosította az év végi munka
rendet, miszerint a december 
29—30—31-i munkanapokat ok
tóber 25-én, november 22-én 
és december 13-án dolgozzák 
le a minden héten szabad- 
szombatos munkarendben fog
lalkoztatott dolgozóink.

*

A SZAKSZERVEZETEK me
gyei küldöttértekezletén — 
szeptember 20-án - Rácz Gyu
lát, vállalatunk szb-titkárát is
mét megválasztották az SZMT 
elnökség tagjának. SZMT-tag 
lett vállalatunk dolgozói kö
zül: Antal Endre vájár, Raf- 
fai István vájár és Raymann 
János üzemegységvezetö. A 
számvizsgáló bizottságba Bu- 
zády Györgyné könyvelési el
lenőrt választották meg.

*

SZEPTEMBER 30-án befeje
ződött a kedvezményes tüzelő
vásárlási akció. Dolgozóink 654 
db kilencszázforintos és 613 
db hatszázforintos utalványt 
igényeltek és váltottak be.

*

A SZENTLÖRINCI lakásépít
kezések nyomán megnöveke
dett a dolgozóink óvodai el
helyezési igénye. Az igényelt 
kielégítésének elősegítése érde
kében vállalatunk 40 ezer fo
rinttal támogatta a jóléti alap
ból a szentlőrinci nagyközségi 
közös tanácsot.

Kinevezés: A vállalati szak- 
szervezeti bizottság szeptember 
22-től Till Tamást politikai 
munkatársnak kinevezte a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
állományába.

Nyugdíjazás: Gradwohl Ádám 
vájár (II. sz. bányaüzem). Lo
vász Gergely csatlós (II. sz. 
bányaüzem), Fülöp László he
gesztő (II. sz. bányaüzem), 
Tóth Sándor fürdőkezelő (IH. 
sz. bányaüzem), Gyurka Antal 
vájár (IV. sz. bányaüzem), 
Hári Lajos aknász (IV. sz. 
bányaüzem), Szabó Tamás 
csillés (IV. sz. bányaüzem), 
Csankó István gépkezelő 
(ÉDÜ), Mohácsi József gép
kezelő (ÉDÜ), Lőrincz József 
asztalos (ÜDÜ), Nagy István 
betanított munkás (ÉDÜ), Var
ga István lakatos (Szolgáltató 
üzem), Szauer Alajos segéd
munkás (Szolgáltató üzem), 
Bereczki László portás (Szol
gáltató üzem), Szakái István 
vájár (Szolgáltató üzem), 
Hucker Ferenc személyzeti és 
oktatási osztályvezető (Köz
pont), Szabó Károlyné operá
tor (Központ), Szeghy Károly 
művezető (Kís-kut. üzem), Al
jpár Jenő galvanizáló (Kís- 
kut üzem).

Meghalt: Hajós Tibor vájár 
(II. sz. bányaüzem), Sipos Fe
renc segédmunkás (ÉDÜ).

Sikeres
szereplésSzeptemberben rendezte az MHSZ Pécs városi vezetősége a Honvédelmi Kupa lövészverseny városi döntőjét, ahol a Kutatómélyfúró üzem csapata — Radó István, Szabó Jánosné, Weich Péter pisztollyal, Csalló Zoltán, Nagy La- rissza, Varga Béla kispuskával — 415 köregységgel első lett. Korcsoportjában Csalló Zoltán első, Nagy Larissza második, Szabó Jánosné második helyezést ért el.A felnőtt férfi standard- pisztoly (MCM) lőszámban Sáfrány István (ÉDÜ) 93 köregységgel első, Jillek Szabolcs (Szolgáltató üzem) 90 köregységgel második, férfi kispuska versenyszámban Szigeti József (ÉDÜ) 86 köregységgel harmadik helyezést ért el.


